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همين صفحه

رهبر انقلاب پس از کاشت نهال 
در روز درختکاری

حضور مردم در  انتخابات،
یک جهاد بود

بنگاه ها 4

 مدیرعامل فولاد مبارکه خبر داد:  
توليد نخستين تختال 

با تکنولوژی بومی 
در فولاد سفيددشت
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 دومین نشست سازمان همکاری اسلامی همزمان با توقف مذاکرات 
آتش بس غزه برگزار شد؛  

تکرار یک دورهمی منطقه ای 
بی نتیجه!

جهان 6

سياست 2

راند دوم مصاف قالیباف- پایداری و 
گمانه زنی ها  درباره انصراف سرهنگ از مجلس بعدی؛

بزرگ راه  لابی گر 
ود آیت الله را نمی ر

»آقای حسین مرعشی، ]نماینده کرمان[ آمد. 
می خواست بداند که به مجلس می روم یا نه؟ گفتم، 
مایل نیستم به مجلس بروم؛ بررسی بیشتر شود، 
برای راهکار بهتر. آقای مسیح مهاجری، ]مشاور 
رئیس جمهور و مدیرمسئول روزنامه جمهوری 
اسلامی[ آمد؛ با اظهار تعجب از اقدام رهبری در 
تأیید انتخابات تهران، علی رغم ابطال شــورای 
نگهبان گفت، ترجیح دارد که شما با جلب موافقت 
رهبری، به مجلس نروید.  عصر، محمد ]هاشمی[، 
محسن ]هاشمی[ و حسین مرعشی، برای مذاکره 
و مشورت در مورد رفتن به مجلس آمدند. سه راه 
در پیش داریم: ۱- انصراف ۲- رفتن به مجلس و 

نامزدی برای ریاست ۳- رفتن به مجلس و نامزد 
ریاست  نشدن؛ بیشتر تمایل به انصراف است، اگر 
بتوانم.  شب میهمان رهبری بودم. درباره حضورم 
در مجلس بحث شد؛ ضمن اینکه معتقدند، حضور 
من در مجلس مفید است، به خاطر مشکلاتی که 
برای من دارد، مخالفتــی با انصراف از نمایندگی 
نکردند.« آنچــه آمد، بخشــی از خاطرات اکبر 
هاشمی رفسنجانی پس از اعلام نتایج انتخابات 
مجلس ششم است. او که در انتخابات مجلس دوم 
و سوم به ترتیب با قریب یک میلیون و 900 هزار و 
یک میلیون و ۳00 هزار رأی رکورددار کسب آرا 

در میان رقیبان خود بود...

یک تحلیلگر در توضیح رفتار این هفته بازار سرمایه:

بورس با نشت رانتی
 اخبار خودرو و پتروشیمی سبز شد

چرتکه 3

پایان رویای دوگانه برای استقلال نکو 

حصار مسی! 

تئوریسین »بارداری با دو گیگ اینترنت«: 

تقریبا همه موافقان »صیانت« 
با عزت وارد مجلس شدند

آدرنالين 8

دسترنج 6

سياست 2

سياست 2

چرتکه 3

همين صفحه

رهبر انقلاب پس از کاش سه اصله نهال در هفته منابع طبیعی با 
تشکر از حضور مردم در انتخابات اخیر تاکید کردند: دشمنان حدود 
یکسال با تبلیغات خود تلاش کردند تا مردم را از حضور در انتخابات 
منصرف کنند و انتخابات از رونق بیفتد اما مردم با حرکت بزرگ و 

حماسه آمیز خود در ۱۱ اسفند، به 
مواجهه با تلاش دشمنان رفتند، 

بنابراین این حرکت یک جهاد بود.
بــه گــزارش ایلنــا، آیت الله 
خامنــه ای رهبر معظــم انقلاب 
اســلامی صبح امروز بعد از کاشت 
۳ اصله درخت کــه همزمان با روز 
درختکاری انجام شد، از حضور ملت 
ایران در پای صندوق های رأی در 

۱۱ اسفند تشــکر کردند و گفتند: حضور ملت ایران در انتخابات 
انجام وظیفه اجتماعی و تمدنی و یک جهاد بود.

رهبر انقلاب افزودند: دشمنان حدود یکسال با تبلیغات خود 
تلاش کردند تا مــردم را از حضور در انتخابــات منصرف کنند و 
انتخابات از رونق بیفتد اما مردم با حرکت بزرگ و حماســه آمیز 
خود در ۱۱ اسفند، به مواجهه با تلاش دشمنان رفتند، بنابراین این 

حرکت یک جهاد بود.
آیت الله خامنه ای از دست اندرکاران انتخابات اعم از مسئولین 

برگزاری، تبلیغات و حفظ امنیت نیز تشکر و قدردانی کردند.
رهبر انقلاب همچنین با اشــاره به وقوع ســیل در بخش های 

جنوبی استان سیستان و بلوچستان و خسارت های وارد شده به 
مردم تاکید کردند: کمک هــا و امدادهایی که از طرف بخش های 
دولتی و غیر دولتی در حال انجام است، باید ادامه پیدا کند و کسانی 
هم که توانایی ورود به امداد و کمک را دارند، برای کمک رســانی 

وارد شوند.
آیت الله خامنه ای در ســخنان 
خود با اشــاره به روز درختکاری، 
کاشت درخت را یک سرمایه گذاری 
باصرفه و پرسود خواندند و افزودند: 
درخــت دارای ثمــرات زیــادی 
همچــون افزایش اکســیژن هوا و 
مقابله با آلاینده ها اســت، بنابراین 
یک ســرمایه گذاری پرسود است 
به خصوص در شرایط زندگی ماشینی امروز که متاسفانه آلاینده ها 

افزایش پیدا کرده اند.
ایشان اهتمام اســلام را بر ارتباط انسان با طبیعت و همچنین 
مراقبت از طبیعت یادآور شدند و با اشاره به غرس سه اصله درخت 
برای نشان دادن اهتمام بیشتر به درختکاری، از جمله کاشت یک 
درخت زیتون گفتند: برای اعلام همبســتگی و همدلی با مردم 
مظلوم و البته بسیار مقاوم فلسطین، یکی از درخت هایی که امروز 
کاشته شد، درخت زیتون بود و این اقدام نمادین در واقع برای ابراز 
سلام به آنها بود و اینکه بگوییم همواره حتی در کاشت درخت نیز به 

یاد مردم فلسطین هستیم.

جمشید عندلیبی، نی نواز سرشناس 
ایرانی صبح دیروز در خانه خود درگذشت.

عباس سجادی، مدیر موسیقی سازمان 
فرهنگی هنری شهرداری تهران در این 
مورد به خبرگزاری تسنیم گفت: »صبح 
سه شــنبه یکی از همســایگانِ زنده یاد 
عندلیبــی متوجه این اتفاق می شــود و 
بلافاصلــه اورژانس را خبــر می کند که 
اورژانس هم علت فوت استاد عندلیبی را 
ایست قلبی تشخیص می دهد.« جمشید 
عندلیبی آهنگســاز و نوازنده ن، متولد 

۱۲ اسفند ۱۳۳۶ سنندج بود. او ردیف موسیقی دستگاهی و فنون 
نوازندگی نی را نزد استادانی چون حسین عمومی، نصرالله ناصح پور، 

نورعلی برومند، محمدرضا لطفی و حســن 
کسایی آموخت. جمشید عندلیبی عضو کانون 
چاوش بود و سال ها با گروه عارف به سرپرستی 
پرویز مشــکاتیان همکاری کــرد. او در کنار 
محمدرضا شجریان در بسیاری از نقاط دنیا به 
روی صحنه رفت و از او آثار شنیداری بسیاری 
نظیر بیداد، نوا، دســتان، آسمان عشق و سرو 
چمان به جا مانده است. نوازندگی عندلیبی در 
آلبوم نی نوا، ساخته حسین علیزاده، که اثری 
برای نی و ارکستر است نیز مورد توجه جامعه 

موسیقی قرار گرفت.
او برادر جلیل عندلیبی، آهنگساز و نوازنده سنتور و عموی شاهو 

عندلیبی، نوازنده نی بود.

رهبری

خبر

رهبر انقلاب پس از کاشت نهال در روز درختکاری

حضور مردم در  انتخابات، یک جهاد بود

نوای نی  جمشید عندلیبی خاموش شد

اصرار مجلس بر مصوبه 
مربوط به اخذ مالیات

از حساب های غیرتجاری 

نوای نی  جمشید عندلیبی 
خاموش شد

روایت کارگری که زباله  گردی را به کار صنعتی 
ترجیح داد 

گریز از تولید  به هر قیمتی که شده 

تفاوت محسوس میان
آرای اعلامی وزارت کشور و 

فرمانداری اهواز 

شركت پالایش نفت آبادان در نظر دارد مناقصه مشروحه ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت برگزار نماید، کلیه مراحل برگزاری تشریفات مناقصه از دریافت اسناد ارزیابی کیفی و سایر مراحل بعدی 
مناقصه از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس WWW.SETADIRAN.IR انجام خواهد شد. 

فراخوان ارزیابی کیفی )نوبت دوم (
 

روابط عمـومي - شرکت پالایش نفت آبادان

شماره مناقصه در رديف
دستگاه مناقصه گزار

شماره مناقصه در سامانه 
مبلغ تضمین شركت موضوعشماره تقاضاستاد

برنامه زمان بندی مراحل مناقصهدر مناقصه به ريال

402/1822002092179000781/ک1
40/90-0252400056-p08

ديزل پمپ های 
2/900/000/000خودمکش 

الف- مهلت دريافت اسناد ارزيابی كیفی 
از سامانه ستاد از تاريخ 1402/12/07 

لغايت 1402/12/16
ب-آخرين  مهلت ارائه و بارگذاری اسناد 

ارزيابی كیفی توسط مناقصه گران: 
مورخ 1403/01/06

شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی
شناسه آگهی: 1677157شرکت پالايش نفت آبادان ) سهامی عام(

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/12/16تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/12/13

شركت آب و فاضلاب استان اصفهان

 آگهي برگزاري مناقصه عمومي 
شركت آب و فاضلاب استان اصفهان در نظر دارد عملیات اجرایي به شرح زیر را از طریق مناقصه 

عمومي به پیمانكاران واجد شرایط واگذار نماید .
محل تامين موضوع مناقصهشماره مناقصه

اعتبار
مبلغ برآورد 

)ريال(
مبلغ تضمين

)ريال (

 عمليات بهره برداری و تعمير و نگهداری 413-4-402
22.550.260.452966.507.000جاری تصفيه خانه فاضلاب تيران

تاریخ  به  : 13:00 روز شنبه  تاساعت   : مهلت تحویل اسناد به دبِيرخانه معاملات شرکت اتاق292 
1402/12/26

تاریخ گشایش اسناد مناقصه : از ساعت 08:00 صبح روز یکشنبه به تاریخ 1402/12/27
دریافت اسناد : ساِیت اِینترنتِي

WWW.abfaesfahan.irشركت آب و فاضلاب استان اصفهان
WWW.iets.mporg.ir پایگاه ملي اطلاع رساني مناقصات

شماره تلفن :  031-35132384
 نام روزنامه: توسعه ایرانی  تارِیخ انتشار: 1402/12/16

شركت پالایش نفت آبادان در نظر دارد مناقصه مشروحه ذیل را از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت برگزار نماید، کلیه مراحل برگزاری تشریفات مناقصه از دریافت اسناد ارزیابی کیفی و سایر مراحل بعدی 
مناقصه از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس WWW.SETADIRAN.IR انجام خواهد شد. 

فراخوان ارزیابی کیفی )نوبت دوم (
 

روابط عمـومي - شرکت پالایش نفت آبادان

شماره مناقصه در رديف
دستگاه مناقصه گزار

شماره مناقصه در سامانه 
مبلغ تضمین شركت موضوعشماره تقاضاستاد

برنامه زمان بندی مراحل مناقصهدر مناقصه به ريال
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از سامانه ستاد از تاريخ 1402/12/07 

لغايت 1402/12/16
ب-آخرين  مهلت ارائه و بارگذاری اسناد 

ارزيابی كیفی توسط مناقصه گران: 
مورخ 1403/01/06

شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی
شناسه آگهی: 1677157شرکت پالايش نفت آبادان ) سهامی عام(

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/12/16تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/12/13

شركت آب و فاضلاب استان اصفهان

 آگهي برگزاري مناقصه عمومي 
شركت آب و فاضلاب استان اصفهان در نظر دارد عملیات اجرایي به شرح زیر را از طریق مناقصه 

عمومي به پیمانكاران واجد شرایط واگذار نماید .
محل تامين موضوع مناقصهشماره مناقصه
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مبلغ برآورد 
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دریافت اسناد : ساِیت اِینترنتِي
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WWW.iets.mporg.ir پایگاه ملي اطلاع رساني مناقصات

شماره تلفن :  031-35132384
 نام روزنامه: توسعه ایرانی  تارِیخ انتشار: 1402/12/16



تئوریسین »بارداری با دو گیگ اینترنت«:
تقریبا همه موافقان »صیانت« 

با عزت وارد مجلس شدند
روح الله مومن نســب، دبیــر کل جبهه انقلاب 
اســلامی که پیشــتر اظهارات جنجالی اش درباره 
»بارداری با دو گیگ اینترنت« سر و صدای زیادی 
به راه انداخته بــود، با اظهار خوشــحالی از حذف 
مخالفان طرح صیانت، نوشت: »در تهران و سراسر 
کشــور، اصلی ترین مخالفان صیانــت از مردم در 
فضای مجازی، به نحو عبرت آموزی توســط مردم 
تحقیر و حذف شــدند. این یعنی آن ها که دستور 
خدا را به طمع رأی زیر پا بگذارند، دنیا و آخرت شان 
را باخته اند. از طــرف دیگر تقریباً همــۀ موافقان 
 صیانت از ایران با عزت وارد مجلس شــدند. خبری 

در راه است.«
    

تفاوت محسوس میان آرای اعلامی 
وزارت کشور و فرمانداری اهواز

آرای مأخوزه صحیح اعلام شــده توسط وزارت 
کشــور و فرمانداری در حوزه انتخابیه اهواز، باوی، 
حمیدیه و کارون تفاوت محسوسی دارد. به گزارش 
خبرآنلاین، سخنگوی وزارت کشور آرای ماخوذه 
صحیح در حوزه انتخابیه اهواز، بــاوی، حمیدیه و 
کارون را ۳۳۲.۷۸۰ اعلام کرده اســت )اینجا(، این 
در حالی اســت که طبق اعلام فرمانداری و ســتاد 
انتخابات اهواز، جمع آرای مأخوذه صحیح ۳۷۸۷۵۳ 

است!
    

واشنگتن: 
ارزیابی دقیقی از میزان مشارکت 

مردم ایران در انتخابات نداریم
متیو )مت( میلــر، ســخنگوی وزارت خارجه 
آمریکا در پاسخ به وسال خبرنگاری در مورد اعلام 
مشــارکت ۴۱ درصدی مردم ایــران در انتخابات 
مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان، با بیان 
اینکه واشــنگتن هنوز در مورد میزان مشــارکت 
مردم ایران در این انتخابــات ارزیابی  دقیقی ندارد، 
مدعی شــد آماری که مقامات ایران از مشــارکت 
در انتخابات ارائه می دهنــد »عموما قابل اطمینان 
نیست.« میلر گفت: »ما معتقدیم این انتخابات آزاد 
و عادلانه و منصفانه نیست. بسیاری رأی دهندگان 
ایرانی نیز ایــن ارزیابی را دارند. اینکه بســیاری در 
 ایران تصمیم گرفتند در آن شــرکت نکنند، جای 

تعجب نیست.«
    

رئیس سازمان پدافند غیرعامل:
200 حمله سایبری در یک ماه 

منتهی به انتخابات را دفع کردیم 
ســردار غلامرضا جلالی، رئیس سازمان پدافند 
غیرعامل در برنامه جهان آرا در پاســخ به پرسشی 
پیرامون چگونه تامین امینت ســایبری انتخابات 
اخیر که برای نخســتین بــاز نیازمنــد ارتباطات 
سایبری به ویژه احراز هویت برخط بود، گفت: »در 
یک ماهه منتهی به انتخابات شاهد نزدیک به ۲۰۰ 
حمله از انواع و اقســام حملات در حوزه ســایبری 
بودیم. در این مدت شاهد ۴ یا ۵ حمله بزرگ بودیم 
که عزیزان ما در بخش امنیتــی وزارت اطلاعات و 
وزارت ارتباطات و پدافند غیرعامل با تقسیم کاری 
 که انجام شــده بود، بخش هایــی از آن را کنترل و 

دفع کردند.«
    

برگزاری دادگاه دو فرزند معاون اول 
قوه قضاییه به اتهام نفوذ و پولشویی

به گزارش تسنیم، اولین جلسه دادگاه رسیدگی 
به اتهامات فرزندان معاون اول قوه قضاییه به ریاست 
قاضی فرخ نیا روز گذشته برگزار شد. در این دادگاه به 
اتهامات ۲۳ تن از متهمان این پرونده از جمله دو تن از 
فرزندان معاون اول قوه قضاییه به اتهام تشکیل شبکه 
اعمال نفوذ و پولشویی در پرونده های کلان اقتصادی 
رسیدگی خواهد شد. گفتنی است این افراد تیرماه 

سال جاری دستگیر شده بودند.
    

آخرین جلسه خبرگان پنجم با حضور 
روحانی و غیبت آملی لاریجانی

روز گذشته آخرین اجلاســیه خبرگان رهبری 
در دوره پنجــم با حضــور اعضای ایــن مجلس از 
سراسر کشــور و البته غیبت برخی چهره ها برگزار 
شــد. در این جلســه رئیس جمهور به عنوان نایب 
رئیس مجلس خبرگان و خاتمی سخنگوی هیأت 
رئیسه نیز حضور داشــتند. نکته قابل توجه اینکه 
از میان چهره های شناخته شده  حسن روحانی که 
صلاحیت وی برای انتخابات ششمین دوره مجلس 
خبرگان رهبری تایید نشــده بود، در ابن جلســه 
حضور داشت. مشهورترین چهره غایب در افتتاحیه 
آخرین اجلاسیه دوره پنجم نیز آیت الله صادق آملی 

لاریجانی بود.

t oseei r ani . i r
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»آقای حسین مرعشی، ]نماینده کرمان[ آمد. 
می خواست بداند که به مجلس می روم یا نه؟ گفتم، 
مایل نیستم به مجلس بروم؛ بررسی بیشتر شود، 
برای راهکار بهتر. آقای مســیح مهاجری، ]مشاور 
رئیس جمهور و مدیرمســئول روزنامه جمهوری 
اسلامی[ آمد؛ با اظهار تعجب از اقدام رهبری در تأیید 
انتخابات تهران، علی رغم ابطال شــورای نگهبان 
گفت، ترجیح دارد که شما با جلب موافقت رهبری، 

به مجلس نروید. 
عصر، محمد ]هاشمی[، محسن ]هاشمی[ و 
حسین مرعشی، برای مذاکره و مشورت در مورد 
رفتن به مجلس آمدند. ســه راه در پیش داریم: ۱- 
انصراف ۲- رفتن به مجلس و نامزدی برای ریاست 
۳- رفتن به مجلس و نامزد ریاست  نشدن؛ بیشتر 

تمایل به انصراف است، اگر بتوانم. 
شب میهمان رهبری بودم. درباره حضورم در 
مجلس بحث شد؛ ضمن اینکه معتقدند، حضور من 
در مجلس مفید است، به خاطر مشکلاتی که برای 

من دارد، مخالفتی با انصراف از نمایندگی نکردند.«
آنچه آمد، بخشــی از خاطرات اکبر هاشــمی 
رفســنجانی پس از اعلام نتایج انتخابات مجلس 
ششم اســت. او که در انتخابات مجلس دوم و سوم 
به ترتیب با قریب یک میلیــون و 9۰۰ هزار و یک 
میلیون و ۳۰۰ هزار رأی رکورددار کسب آرا در میان 
رقیبان خود بود و به ریاست هر دوی این مجالس نیز 
رسید، در انتخابات مجلس ششم، شکست سختی 
خورد و به رتبه سی ام سقوط کرد؛ هرچند که پس از 
ابطال برخی صندوق ها، رتبه بیستم را کسب کرد؛ اما 

همان نیز اعتبار شخصیتی چون هاشمی که آن روزها 
عهده دار ریاست مجمع تشخیص مصلحت نظام بود 

را مخدوش می کرد.
نزدیکان و کارگزارانی ها او را سرمایه ای سیاسی 
می دانستند که نباید تن به این شکست دهد، از این 
رو اصرارها بر انصراف او بود و درنهایت نیز هاشمی 
با تایید رهبــری از نمایندگی در مجلس ششــم 

انصراف داد. 
مقایسه قالیباف و هاشمی رفسنجانی از اساس 
بی معناســت؛ اما در این مورد به خصوص بسیاری 
معتقدند آنچه امروز بر ســردار مغبــون و مغموم 
بهارستان می رود، همان است که سال های پایانی 

دهه ۷۰ بر آیت الله رفت. 
هاشمی رفســنجانی گرچه آن انتخابات را به 
اصلاح طلبان باخت و ایــن چهره های اصلاحات 
بودند که او را در رأی آوری پشت سر گذاشتند، اما 
در سوی دیگر اصولگرایان تندرویی نیز به مجلس 
راه یافته بودند که انتظار یک هاشمی تضعیف شده 
را می کشیدند تا با او تسویه حساب کنند؛ انصراف 

آیت الله اما مجال این تسویه را نداد. 
 

باخت با پیراهن شماره چهار
حالا در مجلس دوازدهــم، تندروها انتظار یک 
قالیباف شکست خورده را می کشــند. او رویارویی 
انتخاباتی را به پایداری هــا باخت. پایداری ها چنان 
رسوایش کردند که گرچه بنا به ضرورت انتخاباتی 
دقیقه نود یک وحــدت نیم بند ترتیــب دادند، اما 
همان پروژه رسوایی، سرهنگ را از صدر نمایندگان 
منتخب تهران در مجلس یازدهم، به سکوی چهارم 
در مجلس دوازدهم پرتاب کــرد؛ جایی پس از یک 

مجری تلویزیون!
همین نشــان می دهد که تا اینجای بــازی را او 
به پایداری ها باخته اســت. خــودش می گوید اگر 
بداخلاقی های انتخاباتی نبود، نرخ مشــارکت در 
انتخابات متفاوت می شد. دخترخانم و آقازاده اش 
با سیسمونی گیت و کاناداگیت؛ و اعوان و انصارش با 
پرونده های فساد اما اسباب آنچه بداخلاقی انتخاباتی 
می نامد را فراهم کردند تا مرد شماره یک بهارستان، 

پیراهن شماره چهار نصیبش شود.
با پایان انتخابات، پس از این، نوبت به میدان دوم 
رویارویی او و پایداری ها رســیده است؛ میدانی که 
محل منازعه بر سر کرسی سبزرنگ بالای مجلس 

است.
این کرسی چهارســال به نام قالیباف بود؛ حالا 
اما توصیه ها به او این است که مانند آنچه آیت الله ۲۳ 
سال پیش کرد، او نیز با همین میزان شکست صحنه را 
ترک کند و بیش از این بر سر اعتبار خود ریسک نکند.

 خط و نشان علیه »کیف کش ها و رئیس«
به ویژه اینکه پایداری هــا با یک توپخانه مجهز و 
مســلح او را هدف گرفته  و از هم اکنون فاز دوم نبرد 

سیاسی و تبلیغاتی خود علیه سرهنگ را آغاز کرده اند. 
حمید رســایی، مخالف سرســخت قالیباف که در 
گردهمایی تبلیغاتی پیش از انتخابات، تلویحا قالیباف 
را »گردن کلفتی« خوانده بود که حاضر نیست از رفتار 
غلط فرزندش اعلام برائت کند، روز گذشته در حالی که 
دو پله بالاتر از قالیباف ایستاده و نفر دوم کاندیداهای 
منتخب تهران است، ویدئوی تازه ای منتشر کرده و 
گفته است پیام کاهش دو سومی آرای کسانی که چهار 
سال قبل منتخب اول مردم تهران بودند، این است که 

مردم تغییر می خواهند. 
اشاره او مشخصا به محمدباقر قالیباف بازمی گردد. 
چراکه قالیباف از میان ۱۷ نماینده فعلی مجلس که 
آرایشان در انتخابات مجلس دوازدهم ریزش شدیدی 
پیدا کرده، رکورددار است. آرای قالیباف از یک میلیون 
و ۲6۵ هزار رأی در انتخابات مجلس یازدهم به ۴۴۷ 
هزار و 9۰۵ رأی در انتخابات مجلس دوازدهم رسیده 

و در واقع تا دو سوم کاهش پیدا کرده است. 
رسایی با این اشــاره ادامه می دهد: »ما چگونه 
می توانیم به مردم تضمین دهیم این تغییر و تحول 
مورد نظرشان را در مجلس دوازدهم محقق کنیم؟ 
تغییر هیأت رئیسه مجلس، کمیسیون های مجلس 

و مراکز اصلی مجلس.«
او همچنین تاکید کرده: »نمی گذاریم کیف کش ها 
رشد کنند.« تعبیر کیف کش ها نیز مستقیما به آن 
بخش از مجلسی های نزدیک به قالیباف می چسبد که 
به واسطه این نزدیکی در مجلس پست می گیرند یا به 

هیأت رئیسه راه پیدا کرده اند. 
این اظهارات به تعبیری اعلان جنگ رسمی است 

بر سر کرسی های بالای مجلس. 

خواب تندروها برای اعتبارنامه سرهنگ 
در این وضعیــت برخی معتقدند کــه قالیباف 
نبرد دوم را هم خواهد باخت و این پایان ریاســتش 
بر مجلس خواهد بود. حســین کنعانی مقدم، فعال 
سیاسی اصولگرا در این باره به »دیده بان ایران« گفته 
است: »به دلیل عملکرد قالیباف و رقبای تندرویی که 
در مجلس داشته و تخریب هایی که روزهای آخر در 
فضای عمومی به حق یا ناحق علیه قالیباف شده، آرای 
او ریزش پیدا کرده و حتی پیش بینی من این است که 

آقای قالیباف رئیس مجلس نخواهد شد.«
او معتقد اســت که رئیس مجلس بعدی از بین 

پایداری هاست.
با این پیش بینی هــا، عبدالرضــا داوری که در 
جریان انتخابات مجلس دوازدهم از قالیباف حمایت 
می کرد، طی توئیتی نوشت که برخی منابع نزدیک به 
محمدباقر قالیباف، از احتمال انصراف وی از حضور در 

مجلس دوازدهم خبر می دهند. 
سیدمحمود رضوی، مشاور قالیباف اما بلافاصله 
ذیل توئیت داوری شنیده های او را تکذیب کرد و مدعی 
شد که »این خبر شایعه سازی و عملیات روانی کسانی 
است که از شکست پروژه ترور شخصیتی و حذف آقای 

دکتر قالیباف از مجلس دوازدهم عصبانی هستند.«
بدین ترتیب، مشاور ســردار یا به واقع و یا برای 
تضعیف روحیه رقیب تاکیــد کرد که »دکتر« قصد 

انصراف از مجلس بعدی را ندارد. 

شنیده های دیگر اما حکایت از آن دارند که رقبای 
سرهنگ در صورت عدم انصراف وی نیز برایش خوابی 
دیده اند. سایت »بامداد نو« دیروز به همین شنیده ها و 
اخبار غیررسمی اشاره کرد و نوشت که »جریان امنا و 
شریان قصد دارند محمدباقر قالیباف را به دلیل حواشی 
پیرامون خانواده اش با چالش اعتبارنامه مواجه کرده و 

او را به سرنوشت تاجگردون دچار کنند.«
در ابتدای مجلس یازدهم گروهی از نمایندگان 
اصولگرا با طرح اتهامات فساد اقتصادی علیه غلامرضا 
تاجگردون، منتخب گچساران، اعتبارنامه او را رد کرده 

و او از ادامه کار در مجلس بازماند.

 همه شانس های قالیباف
در این میان اما گروه دیگری معتقدند که با تمام 
دست اندازها بر سر راه سرهنگ، او به واسطه قدرت 
لابی گری اش، هنوز هم شانس ریاست بر پارلمان را 
دارد و از این رو راه هاشمی رفسنجانی را نخواهد رفت.

محمد مهاجری در این باره به نامه نیوز گفته است: 
»آقای قالیباف قطعا بــا دخالت های بیرونی رئیس 
مجلس خواهد شــد، چون در مجلس یازدهم حتی 
کسی در تراز آقای قالیباف وجود ندارد. گرچه شخص 
آقای قالیباف به لحاظ ســطح سیاسی، شخصیتی 
درجه ۳ است، اما خرمندترین فرد در مجلس دوازدهم 
محسوب می شود. البته کرسی ریاست او پایه های 
متزلزل خواهد داشت و مجبور است حرف تندرو ها 

را گوش کند.«
احمدزیدآبادی نیز در همین رابطه در ایکس نوشته 
است: »برخی ناظران کار محمدباقر قالیباف را به دلیل 
ناکامی فهرســتش در تهران تمام شده می دانند. به 
نظرم این داوری زودهنگامی است. شاید کار اصلی او 
تازه شروع شده باشد! برای ریاست مجلس دوازدهم 
شانس نخست همچنان با اوست. فقط مجبور است 
دوستان و متحدان تازه ای در مجلس برای خود دست 

و پا کند و با متحدان قبلی به هم بزند.«
یکــی از ایــن متحــدان تــازه ممکن اســت 
اصلاح طلبانی باشــند که ۱۵ درصد کرســی های 
مجلس را کسب کرده اند و از آن جایی که غوغاسالاران 
تندرو را به قالیباف ترجیح می  دهند می توانند یکی از 

پایگاه های رأی او برای حفظ کرسی ریاست باشند. 
بخت اصلی قالیباف اما در بیرون مجلس است. او 
با وجود تمام پرونده ها و رسوایی هایی که برایش به بار 
آمد، نه تنها هیچگاه مورد سوال قرار نگرفته، بلکه بدون 
هیچ پرسش و پاســخی تایید صلاحیت شد. همان 
پشتوانه ای که او را تا امروز از حساب کشی محفوظ 
نگه داشته، می تواند قبای ریاست را نیز برای چهار سال 

دیگر بر تن او بپوشاند.  

راند دوم مصاف قالیباف- پایداری و گمانه زنی ها درباره انصراف سرهنگ از مجلس بعدی؛
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محبوبه ولی

روی موج کوتاه

برخی اخبار و شنیده ها حاکی از آن 
است که جریان امنا و شریان قصد 
دارند محمدباقر قالیباف را به دلیل 

حواشی پیرامون خانواده اش با 
چالش اعتبارنامه مواجه کرده و او را 
به سرنوشت تاجگردون دچار کنند

بخت اصلی سرهنگ اما در بیرون 
مجلس است. همان پشتوانه ای که او 
را تا امروز علی رغم تمام پرونده ها و 
رسوایی هایی که برایش به بار آمده، 
از حساب کشی محفوظ نگه داشته، 

می تواند قبای ریاست را نیز برای 
چهار سال دیگر بر تن او بپوشاند

وزیر خارجه ایران که به عربستان سفر کرده، با همتای سعودی خود دیدار کرد و گفت 
انتطار است  در اجلاس سازمان کنفرانس اسلامی »گام های مؤثر برای حمایت از فلسطین 

و پایان نسل کُشی فلسطینان برداشته شود.«
به گزارش ایسنا، حسین امیر عبداللهیان که به منظور شرکت در اجلاس اضطراری 
وزرای خارجه کشورهای عضو سازمان همکاری اسلامی در خصوص فلسطین، روز سه شنبه 

به جده سفر کرده، با »فیصل بن فرحان« همتای سعودی خود دیدار و گفت وگو کرد.
 این اجلاس به درخواست جمهوری اسلامی ایران و برخی کشورهای اسلامی با هدف 
بررسی آخرین تحولات غزه و رایزنی برای اتخاذ اقدامات مؤثر به  منظور توقف فوری حملات 

رژیم صهیونیستی علیه ملت مظلوم فلسطین و نسل کُشی در غزه برگزار می شود.
 در این سفر، وزیر امور خارجه ایران ضمن اشاره به موضع مشترک تهران و ریاض در 

ضرورت حمایت از فلسطین، از روند همکاری های ۲ کشور نیز ابراز خرسندی کرد و با طرح 
برخی موضوعات و اولویت های مشترک همکاری، برای پیشبرد این روند اعلام آمادگی کرد.

 امیرعبداللهیان تقویت روابط اقتصادی و تجاری و تسهیل فعالیت های تجار را یکی از 
اولویت های مهم دانست و گفت: »لازم است همسو با روند رو به رشد روابط سیاسی، زمینه 

های تقویت این بخش از همکاری های دوجانبه را تسهیل کنیم.« 
فیصل بن فرحان، وزیر خارجه عربستان نیز ضمن ابراز خرسندی از این دیدار با اشاره 
به وضعیت سخت فلسطین و شرایط اسفناک انسانی در غزه، بر اهمیت اجلاس جده در 
مســیر تداوم تلاش ها برای پایان جنگ علیه فلسطین و به طور کلی اهمیت تلاش های 
 دسته جمعی کشــورهای اســلامی در مجامع اســلامی و بین المللی برای این منظور 

تاکید کرد.

 طرفین با طرح برخی موضوعات مورد اهتمام در حوزه روابط دوجانبه، نسبت به تلاش 
مشترک برای تحقق برنامه ها و اهداف مشترک توافق کردند.

 دیپلمات های عالی رتبه ایران و عربستان همچنین سلام   متقابل رؤسای دو کشور را 
ابلاغ کردند.

امیرعبداللهیان در دیدار با همتای سعودی خود در جده:

گام های مؤثر برای پایان نسل کُشی فلسطینیان برداشته شود

خبر

یک کارشناس سیاســت خارجی تاکید کرده که پیروزی تندروها در مجلس ایران، 
سیاست خارجی این کشور را تغییر نمی دهد و با وجود روی کارآمدن اصولگرایان تندرو، 

رویکرد ایران در حوزه سیاست خارجی عملگرایانه خواهد بود.
به گزارش رویداد ۲۴، »الدار ممدوف« ســتون نویس حوزه سیاست خارجی نشریه 
»ریسپانسیبل استیت کرفت« در یادداشتی با اشاره به رد صلاحیت نامزدهای انتخابات در 
ایران و مشارکت ۳۰ تا ۴۰ درصدی نوشت: برای سیستمی که به طور سنتی حساب زیادی 
روی مشارکت به عنوان ابزاری برای مشروعیت خود باز می کند، این اعداد نشان دهنده یک 
فاجعه است. او توضیح داده: این تحولات نشان می دهد که تشکیلات جمهوری اسلامی 
به وضوح تا زمان اطمینان از انتقال آرام در رأس حاکمیت به مشروعیت عمومی و میزان 

دموکراتیک بودن نهادها، اهمیت کمتری می دهد.
ممدوف می گوید همین ریسک گریزی باید توضیح مناسبی باشد برای اینکه چرا سیاست 
خارجی ایران در عمل معتدل تر از لفاظی هاست. تمرکز ایران، بر اثبات رهبری دیپلماتیک و 

اخلاقی خود بر جهان اسلام به  عنوان رهبر »مقاومت« بر سر مسئله فلسطین است و به دنبال 
رویارویی نظامی با اسرائیل و یا آمریکا نیست.  همین رویکرد نشان می دهد که چرا پس از 
حملات ایالات متحده به شبه نظامیان شیعه متحد ایران در عراق و سوریه در ۲ فوریه در تلافی 
حمله پهپادی که منجر به کشته شدن ۳ نظامی آمریکایی در اردن شد، نزاع ایران و آمریکا 
تشدید نشد. به ویژه اینکه هیچ پاسخی از سوی کتائب حزب الله، به ترور یکی از فرماندهان 

ارشد آن توسط ایالات متحده صورت نگرفت.
در جا های دیگر، ایران علیرغم اینکه عربستان سعودی به اسرائیل روی خوش نشان 
می دهد، رابطه خود را با سعودی ادامه داده است. در حالی که در اواخر سال ۲۰۲۲، تهران 
در مرز با آذربایجان مانور  جنگی برگزار کرده بود، امروز مشغول بحث در مورد قرارداد های 
ترانزیتی جدید با باکو است. حتی سیگنال هایی وجود دارد که نشان می دهد مخالفت ایران 

با اسرائیل ممکن است کمتر از آنچه در لفاظی هایش نشان می دهد، باشد.
ممدوف مدعی اســت که ایــن احتمال وجــود دارد که ایــران در آینده به ســمت 
عمل گرایانه تری سوق پیدا کند. تهران، حتی تحت کنترل دولت تندرو کنونی شاهد مبادله 
زندانیان و لغو مسدود کردن دارایی های ایران در سپتامبر ۲۰۲۳ بود. این نویسنده تصریح 
کرده: در انتخابات های ایران، تظاهر به مشروعیت دموکراتیک نظام را کنار گذاشته شده 
است. با این حال، باید انتظار تغییر کمی در سیاست خارجی ایران داشته باشم؛ تهران احتمالاً 

به گفتگو های خود ]با غرب[ ادامه می دهد و در صورت امکان به دنبال توافق است.

کارشناس سیاست خارجی:

پیروزی تندروها در مجلس، سیاست خارجی ایران را تغییر نمی دهد

گزارش
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خبر اقتصادی

اصرار مجلس بر مصوبه مربوط به اخذ 
مالیات از حساب های غیرتجاری

مجلــس بــر مصوبه 
پیشــین خود در لایحه 
بودجــه ۱۴۰۳ مبنی بر 
نحوه محاسبه اخذ مالیات 
از حساب های غیرتجاری 

اصرار کرد و این بنــد از لایحه بودجــه را به مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام ارجاع داد.  بر اساس بند ج 
تبصره ۶ لایحه بودجه ۱۴۰۳؛ در صورتی که جمع مبلغ 
و دفعات واریز به حساب های غیرتجاری هر شخص 
حقیقی در هر ماه، از جمع مبلغ و دفعات واریزی که 
تا پایان اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۳ توسط شورای پول 
و اعتبار تعیین می شود، بیشتر باشد، اثبات درآمدی 
نبودن تراکنش ها و ارائه خبر اسناد و مدارک به عهده 
صاحب حساب اســت. منظور از حساب غیرتجاری 
حسابی است که نزد ســازمان امور مالیاتی کشور به 
عنوان حساب مرتبط با فعالیت مودی ثبت نشده باشد.

    
یک مقام صنفی:

طرح مقابله با قاچاق پوشاک 
متوقف شد

عضو هیئــت مدیره 
اتحادیه تولید و صادرات 
پوشــاک از توقف طرح 
مقابله با قاچاق پوشاک 
در سطح عرضه خبر داد. 

به گزارش ایسنا، مجید افتخاری درباره علت این توقف 
اظهار کرد: طرح مقابله با قاچاق پوشاک در سطح عرضه 
فقط دو هفته به صورت مقطعی انجام شد و در نهایت 
با فشــارهای برخی از اتحادیه ها در آستانه شب عید 
متوقف شد. او با بیان اینکه صنعت پوشاک رها شده و 
این صنعت با همه ظرفیت در اختیار افرادی قرار گرفته 
که توانایی و شناخت درست ندارند، تصریح کرد: در 
حال حاضر شاهد هستیم ترک ها برنامه ریزی شده و 
منسجم در حال ورود به بازار ایران هستند. در شرایطی 
که واردات ممنوع اســت برخــی از برندهای ترک 
فروشگاه های وسیع در کشور گرفته اند. اینکه چگونه 
مجوز گرفته اند بحث پیچیده ای است اما معمولا ادعا 

می کنند که کالای خود را در ایران تولید می کنند.
    

ادعای وزیر راه:
هواپیماهای جدیدی وارد کشور 

شده است
وزیــر راه مدعــی 
نوســازی ناوگان هوایی 
کشور برای نوروز ۱۴۰۳ 
شد و گفت: هواپیماهای 
جدیدی وارد کشور شده 

اســت که این موضوع می تواند کمــک بزرگی در 
جابه جایی مسافران داشته باشــد. به گزارش ایلنا، 
مهــرداد بذرپاش در حاشــیه هجدهمین همایش 
سراســری مدیران و رؤســای پلیس راهور فراجا در 
جمع خبرنگاران تصریح کرد: دستور داده ایم تا تمامی 
ناوگان ها در نوروز به صــورت کامل در اختیار بخش 
مسافری باشند. او ادامه داد: البته تعدادی از هواپیماها 
برای تعمیر )اورهال( نیاز به یک یا دو قطعه داشتند 
که این قطعات از گمرک ترخیص شــده است و این 

هواپیماها در حال تعمیر هستند.

در هفته جاری، بجز دوشنبه، بازار سرمایه روند 
مثبت و سبزی داشت و شاخص کل در حال صعود 
بود. اما از دیگر بازارها، اخبار چندان مثبتی به گوش 
نمی رسد زیرا دلار در حال نوســان میان 59 تا ۶۱ 
هزار تومان است و چشم انداز مثبتی برای کاهش 
آن مشاهده نمی شود. همچنین حباب طلا و سکه 
مدام در حال افزایش است به طوری که قیمت سکه 
امامی )طرح جدید( دیروز، ۱5 اسفند ۱۴۰۲، به ۳۶ 
میلیون و ۴۸۲ هزار تومان رسید که حباب آن را روی 

رقم ۶ میلیون و ۴ هزار تومان قرار داد.
به نظر می رسد این رفتار بازار در واکنش به ورود 
تندروها و دلارزدایان به مجلس باشــد اما چرا بازار 
سرمایه بر خلاف بازارها در حال صعود است و فقط 

یک روز کاهشی بوده؟ 

رشد  32  هزار  واحدی  شاخص  کل
دیروز شاخص کل بازار ســرمایه یک رشد ۳۲ 
هزار واحدی را تجربه کرد و به ۲ میلیون و ۱7۲ هزار 
واحد رسید. همچنین  شاخص کل هم وزن با رشدی 
۴ هزار واحدی به ارتفاع 7۳9 هزار واحد رسید. به 

گزارش تسنیم، بازار سهام سومین روز کاری هفته 
را با نیم نگاهی به رشد نرخ ارز در بازار غیر رسمی، 
صعودی آغاز کرد و رفته رفتــه بر تقاضای بازار نیز 
افزوده شد. گفتنی است اکثر سهام گروه پالایشی 

در روز جاری در نزدیکی  صف خرید معامله شدند.
ارزش معاملات خرد در بازار دیروز ۱5 اســفند 
ماه، مبلغ ۶ هزار میلیارد میلیون تومان بود. گفتنی 
است حقیقی ها در روز جاری حدود ۶۰۰ میلیارد 
تومان به بازار سهام تزریق کردند. دیروز ۲۳9 نماد 
در محدوده مثبت و ۲۰۲ نماد در محدوده منفی و 
در بازار فرابورس ۱۸۲ نماد در محدوده مثبت و ۱7۲ 

نماد در محدوده منفی معامله شدند.

سبز شدن   با   خودرویی ها
یک کارشــناس ارشــد بورس در گفت وگو با 
»توســعه ایرانی« درباره رفتارهای این هفته بازار 
ســرمایه عنوان کرد: رفتارهای این روزهای بازار 
ســرمایه می تواند واکنش بــه انتخابات مجلس 
باشد؛ اما مثبت شــدن بازار بیشتر مربوط به گروه 

خودرو بود.
علی محسنی با بیان اینکه خودرویی ها منتظر 
چند خبر بودند و به نظر می رسد این خبرها منتشر 
شــد، درباره تاثیر آنها در بازار اظهار کرد: قرار بود 
خودروسازان افزایش ســرمایه ای از محل تجدید 

ارزیابی دارایی ها داشته باشند. یعنی دارایی های آنها 
با توجه به تورم به روزرسانی شود که اخباری مبنی بر 

رفع موانع قانونی آن منتشر شد که خبر مثبتی بود.
او تصریح کرد: معمولا این کار برای بورس خبر 

مثبتی است هرچند در اصل اثری روی شرکت ها 
نمی گذارد زیرا فقط دارایی آنها در ترازنامه به ارزش 
روز می شود و قیمت سهم هم قاعدتا خود را با تورم 

تنظیم می کند.
این کارشناس بازارهای مالی افزود: همچنین 
مجوزهایی در حال صدور است که قیمت گذاری 
خودرو مقداری از قیمت گذاری دســتوری فاصله 
بگیرد. محسنی تاکید کرد: قیمت گذاری دستوری 
بلای جان صنعت خودرو است و باعث زیان سنگینی 
به خودروسازان شده اســت. اگر این مجوز بیاید و 
قیمت خودروها تا حدی به قیمت بازار نزدیک شود، 
باعث می شود خودروســازان یا از زیان دهی خارج 

شوند یا زیان کمتری داشته باشند.
او درباره دیگر اخبار مثبت بازار گفت: در صنایع 
دیگر اخبار خوب داشــتیم برای مثال در صنعت 
پتروشیمی مقرر شده اســت که عوارض صادرات 

محصولات کاهش پیدا کند.

نشت   اطلاعات   و   اخبار، آن  هم   نه به   شکل 
منصفانه   و   عمومی 

این تحلیلگر بازار سرمایه درباره سازوکار تاثیر 
اخبار بر بازار سهام بیان کرد: بعضی از اخبار مثبت 
زودتر منتشر می شود و برخی زودتر خبردار می شوند 
و بعد از واکنش سبز بازار، اخبار به صورت عمومی 
منتشر می شود. محسنی خاطرنشان کرد: یعنی 
در بازار نشــت اطلاعات و اخبار، آن هم نه به شکل 
منصفانه و عمومی، وجود دارد یعنی یک عده ابتدا 

متوجه می شوند و بعد همه از آنها مطلع می شوند.
او دربــاره ادامه روند بازار ســرمایه اظهار کرد: 
اکنون نکته رشد بازار همین است، شاخص ۱۰۰ 
هزار واحدی رشــد کرد و طی روزهای گذشــته 
عرضه ها بیشتر شد و همه منتظرند در روزهای آینده 
بازار بتواند به رشد خود در کوتاه مدت ادامه دهد یا 

عرضه ها مانع این رشد شوند.
این کارشــناس بازارهای مالی درباره احتمال 
منفی شدن بورس عنوان کرد: در کوتاه مدت ممکن 
است اما در میان مدت با توجه به قیمت دلار که به ۶۰ 
هزار تومان رسیده، به نظر می رسد در چندماه آینده 

بتوانیم صعود داشته باشیم.

انتخابات   مجلس  تاثیر  مشخصی  ندارد
محســنی در ادامه دربــاره واکنش بــازار به 
انتخابات مجلس بیان کرد: انتخابات مجلس تاثیر 

مشخصی بر بازار ســرمایه ندارد. بازار به انتخابات 
ریاست جمهوری، با توجه به اینکه رئیس جمهور 
مقام دوم کشور است و از نظر سیاسی اهمیت بالایی 
دارد، واکنش بیشتری نشــان می دهد و انتخابات 
مجلس در مقایسه با ریاست جمهوری، برای بازار 

اهمیت کمتری دارد.
او اضافه کرد: انتخابات اخیر به نظر نمی رسد تاثیر 
خاصی در بازار داشته باشد اما به این دلیل که دقیقا 
شنبه بعد از انتخابات بازار مثبت شد، برخی احساس 

کردند که می توان ارتباطی بین این دو ایجاد کرد.
این کارشناس ارشد بورس به نتیجه انتخابات 
اشــاره کرد و گفت: برای مثال خبــری که به نظر 
می رســد نســبتا برای بازار مهم بود اینکه رئیس 
کمیسیون اقتصادی مجلس فعلی رای نیاورد. او در 
مسائل بورس اظهارنظر می کرد و خود را فعال بازار 

سرمایه می دانست، اما رای نیاورد.

رشد   به  علت   بازدهی   پایین
محســنی درباره تاثیر دلار و رفتــار بازارهای 
مختلف مالی بر بورس، اظهار کــرد: یکی از نکاتی 
که باید مورد توجه قرار بگیرد، این اســت که مدل 
مدیریت بانک مرکزی به صورتی است که نمی تواند 

در برابر رشد دلار مقاومت کند.
او ادامه داد: درست اســت که به نظر می رسد 
دلار ۶۰ هزار تومانی یک سطح مقاومتی دارد، اما 
چون افت نکرده و قیمت حول ۶۰ هزار تومان مانده، 
سیگنالی که همه می گیرند این است که وضعیت 
از نظر سیاسی و روانی و اقتصادی، به گونه ای است 
که قیمت دلار و طلا کاهشی نیســت و حتی این 
گمان وجود دارد که حتی بیشــتر از این هم رشد 

خواهد کرد.
این تحلیلگر بازار سرمایه با اشاره به اینکه بورس 
از دلار تاثیر پذیرفته، تاکید کرد: در طول ســالیان 
اخیر، کمترین بازدهی بازارها مربوط به بورس بوده 
است. محسنی در پایان خاطرنشان کرد: همه این 
پیش بینی را دارند که اگر قرار باشد اتفاقی بیافتد، 
بورس رشــد خواهد کرد و شــتاب رشد آن حتی 
می تواند از بازارهای دیگر نظیر مسکن و دلار و طلا 

بیشتر باشد.

یک تحلیلگر در توضیح رفتار این هفته بازار سرمایه:

انتخابات اخیر به نظر نمی رسد تاثیر بورس با نشت رانتی اخبار خودرو و پتروشیمی سبز شد
خاصی در بازار داشته باشد؛ اما خبری 

که به نظر می رسد نسبتا برای بازار مهم 
بود اینکه رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس فعلی رای نیاورد. او در مسائل 
بورس اظهارنظر می کرد و خود را فعال 
بازار سرمایه می دانست، اما رای نیاورد

رامتین موثق

روابط عمومي دانشگاه علوم پزشكي و خدمات بهداشتي درماني استان اصفهان

 آگهی فراخوان عمومی شناسایی ،ارزیابی و جذب سرمایه گذار )نوبت اول(
در اجرای ماده )23( قانون الحاق برخی از مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت )2( مصوب سال 1393 مجلس شورای اسلامی، دانشگاه علوم پزشکی اصفهان در نظر داردپروژه ذیل را از طریق فراخوان عمومی به بخش خصوصی واگذارنماید، لذا از کلیه متقاضیان 

دعوت می گردد در صورت علاقمندی به سرمایه گذاری با مراجعه به آدرس https://poshtibani.mui.ac.ir نسبت به دریافت اسناد فراخوان اقدام و درمهلت مقرر در فراخوان شرکت نمایند. 

مدل قرارداد واگذاریحدود برآورد اولیه سرمايه گذاری )ريال(نشانی پروژهنام پروژه
مساحت ساخت
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مدت زمان 
احداث پروژه 
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طرح احداث مركز جامع تشخیص، درمان و بازتوانی كودكان مبتلا به 
3.112.387.500.000شهراصفهانسرطان مركز آموزشی درمانی حضرت امام حسین)ع( اصفهان

B.O.T
ساخت، بهره برداری و انتقال
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توضيحات: 
جذب سرمایه گذارجهت پروژه طرح احداث مرکز جامع تشخیص، درمان و بازتوانی کودکان مبتلا به سرطان مرکز آموزشی درمانی حضرت امام حسین)ع( اصفهان به روش BOTتوسط پیمانکارذیصلاح بارعایت کلیه ضوابط ومقررات فنی)آخرین ویرایش  1- شرح کار: 
نشریه55،مقررات ملی ساختمان ، مقررات ایمنی و...(همچنین کلیه هزینه های احداث وبهره برداری پروژه شامل)طراحی،نقشه ها،پروانه ها،انشعابات ،عوارض شهرداری،آتش نشانی،کلیه مصالح موردنیاز، کلیه تجهیزات موردنیاز،نیروی انسانی موردنیاز، بیمه های پرسنل و مسئولیت 

مدنی ،کلیه کسورقانونی و...(به عهده سرمایه گذاراست وپس ازمدت زمان بهره برداری پروژه توسط سرمایه گذارکه باتوجه به توافق براساس نتایج مدل مالی پروژه می باشد بدون هیچگونه تعهدبه افرادحقیقی وحقوقی به دانشگاه علوم پزشکی اصفهان تحویل می گردد.
2- دریافت اسناد فراخوان: کلیه متقاضیان می توانندازطریق سایت دانشگاه علوم پزشکی اصفهان به آدرس https://afa.mui.ac.ir/fa/an  در قسمت آگهی مناقصه نسبت به دریافت اسناد فراخوان اقدام نمایند.

3- مهلت تحویل و ارائه اسناد فراخوان: متقاضیان می بایست تا قبل از ساعت 10 صبح روز دوشنبه مورخ 1403/01/15 نسبت به تحویل اسنادبه آدرس ذیل اقدام نمایند.
4- آدرس ارسال اسناد : اصفهان ، میدان آزادی، خیابان هزار جریب ، دانشگاه علوم پزشکی اصفهان ، ستاد مرکزی ، ساختمان شماره دو طبقه همکف ، دبیرخانه مرکزی،کد پستی81746-73461 

5- روش ارسال اسناد : ازطریق پست پیشتاز یابه صورت حضوری تاقبل اززمان بازگشایی اسنادتحویل دبیرخانه دانشگاه گردد .
6- موعد بازگشایی اسناد فراخوان: در روزدوشنبه مورخ 1403/01/15 ساعت 11 صبح، کلیه پاکات متقاضیان در محل کمیسیون مناقصات دانشگاه بازگشایی وجهت ارزیابی سرمایه گذاران به کارگروه مربوطه ارسال خواهد شد.

7- متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن های زیر تماس حاصل فرمایند.
 شماره تلفن درخصوص بازدیدازمحل پروژه: 031-37924200

شناسه آگهی: 1680929

یک تحلیلگر بازارهــای مالی درباره حراج ســکه در مرکز 
مبادله ایران عنوان کرد: بانک مرکزی در حال نوسان گیری از 
بازار است. بر این اساس شمش هایی که با دلار ۴۲ هزار تومانی از 
صادرکنندگان تحویل گرفته را تبدیل به سکه و ربع سکه می کند 
و آن را با دلار 95 هزار تومانی به مردم می فروشد. سعید مشکات 
در گفت وگو با اقتصاد۲۴، افزود: در حال حاضر کسی که صادرات 

می کند یکی از راه هایی که برای برگرداندن پول حاصل از آن به 
کشور دارد، واردات شمش است. وقتی شمش وارد شود باید در 
مرکز مبادله معامله شود. دولت شمش ها را با دلار ۴۲ هزار تومانی 
می خرد. این در حالی است که همین الان طلای آبشده در بازار 
با دلار ۶۰ هزار تومانی معامله می شود، بانک مرکزی همین طلا 
را تبدیل به سکه می کند، ولی دیروز دیدیم که ربع سکه را با دلار 

95 هزار تومان می فروشد تا به این ترتیب نوسان بازار را بگیرد. 
او یادآور شد: این اقدام قبلا هم در سال ۸5 و ۸۶ و در زمان دولت 
احمدی نژاد انجام می شــد. هر وقت شرایط طوری می شد که 
قیمت دلار بالا می رفت، یک مدت سکه می فروختند و سپس 
مدت کوتاهی دلار آرام می شد اما بعد، چون نقدینگی و پایه پولی 

رشد کرده بود، سال بعدش دوباره دلار باز هم افزایش می یافت.
به گفته این کارشــناس در حال حاضر نرخ ربع سکه اصلا 
ارتباطی با دلار و انس جهانی نــدارد. اکنون نرخ طلای جهانی 
۲۰۸۰ دلار اســت و دلار هم بین 59 تا ۶۰ هزار تومان است، به 
نسبت این نرخ ها ربع سکه باید حول و حوش 7 میلیون و ۲۰۰ 
هزار تومان باشد، اما با رقم ۱۱ و نیم میلیون و با حدود ۶۰ درصد 

حباب معامله شده است! مشکلات خاطرنشان کرد: دلیل این 
اقدام علی الظاهر این اســت که شــب عید است و می خواهند 
نقدینگی خرد را جمع آوری کنند تا باعث رشد قیمت طلا نشود، 
یعنی استنباط ظاهری این است که چون نقدینگی خرد به سمت 
بازار ربع سکه می رود و قیمت آن افزایش می یابد، به دنبال آن 
دلار هم رشد کند. منتها مسئله الان این است که دلار روی ۶۰ 
هزار تومان است، اما ربع سکه دارد با دلار 95 هزار تومانی معامله 
می شود. این حراج بیش از اینکه نشان دهد هدف کاهش قیمت 
ربع سکه است، نشان می دهد بانک مرکزی دارد از این اختلاف 
قیمتی که در بازار وجود دارد، نفع می برد و تاثیری هم در بازار طلا 

نخواهد داشت.

تحلیلگر بازارهای مالی:

ربع سکه با دلار 95 هزار تومانی مبادله شد!

گفت وگو

علی محسنی در گفت وگو با »توسعه 
ایرانی«: در بازار نشت اطلاعات و اخبار، 

آن هم نه به شکل منصفانه و عمومی، 
وجود دارد. به عبارتی برخی از اخبار 
مثبت زودتر خبردار می شوند و بعد 
از واکنش سبز بازار، اخبار به صورت 
عمومی منتشر می شود. در روزهای 

اخیر نیز نشت خبرهای مرتبط با 
خودرویی ها باعث صعود بورس شد و 

نکته رشد بازار سرمایه همین است
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گزارش

هم زمان با اعیاد شعبانیه و با اتکا به دانش 
فنی پولادمردان کشور و پشتیبانی همه جانبه 
ســهام داران شــرکت فولاد سفیددشــت 
چهارمحال وبختیاری، نخستین تختال این 
شرکت با تکنولوژی بومی تولید شد تا ضمن 
کامل شدن چرخه تولید در این شرکت و ثبت 
دانش ســاخت کارخانه فولادی، برگ زرین 
دیگری بــه افتخارات صنعت فولاد کشــور 

افزوده  شود.
مدیرعامل گــروه فولاد مبارکــه در پی 
دست یابی به این دســتاورد غرورآفرین که 
در روز دوشــنبه ۷ اســفند به بار نشســت، 
ضمن ابراز خرسندی از اجرای موفقیت آمیز 
عملیات ذوب گیری و تولید تختال آزمایشی 
در بزرگ تریــن کارخانــه فولادی اســتان 
چهارمحال وبختیــاری تأکیــد کــرد: این 
طرح به عنوان یکی از طرح هــای هفت گانه 
در استان های کشــور )معروف به طرح های 
هفت گانه استانی( برای اولین بار در کشور با 
تکنولوژی، مهندسی، تأمین و ساخت قطعات 
داخلی و به دست توانمند متخصصان ایرانی به 

بهره برداری رسید.
محمدیاســر طیب نیا، ضمــن قدردانی 
از زحمات مدیریت و کارشناســان شــرکت 
فولاد سفیددشــت چهارمحال وبختیاری، 
کارشناســان و کارکنان شــرکت های فولاد 
پایا، مهندســی )MME( و فنی و مهندسی 
مبارکه که در ایــن افتخارآفرینی ملی نقش 
بســزایی داشــتند، گفت: قطعــاً در فرایند 
راه اندازی تمامــی واحدهای این شــرکت 
به عنــوان پیــش گام طرح هــای هفت گانه 
فولاد استانی، حمایت های ایمیدرو، شرکت 
فــولاد مبارکه، شــرکت ملی فــولاد ایران، 
مسئولان استانی و تلاش و همدلی متخصصان 
 داخلــی و ارکان پــروژه نقــش بی بدیلــی 

داشته  است.
وی با بیــان اینکه در حــال حاضر فولاد 
مبارکه ســهم 33.2 درصدی در تولید فولاد 
کشور دارد تصریح کرد: توسعه کمّی و کیفی 
متوازن یکی از راهبردهــای پنج گانه فولاد 
مبارکه در دو ســال اخیر بــوده که بحمدالله 
با همکاری ســایر عوامل، امروز شاهد به بار 
نشستن فاز دیگری از این راهبرد در گروه فولاد 
مبارکه هســتیم؛ ضمن اینکه با کامل شدن 
چرخه تولید در شــرکت فولاد سفیددشت، 
ســالانه 800 هزار تن به ظرفیت فولاد خام 

کشور افزوده خواهد شد.
به گفته مدیرعامل گــروه فولاد مبارکه با 
بهره برداری از خط تولید فولاد خام شــرکت 
فولاد سفیددشت این امکان ایجاد می گردد 
که تولید فولادهای خام تجاری در شرکت های 
زیرمجموعه و تولید فولادهای خاص که نیاز 
به تجربه و تخصص بیشتری دارند در شرکت 

فولاد مبارکه برنامه ریزی و عملیاتی شود.
طیب نیا در بخش دیگری از سخنان خود 
تأکید کرد: در گام اول و  30 ســالگی نخست 
فولاد مبارکه، راهبرد اصلی رسیدن به ظرفیت 
اســمی خطوط تولید بود و به طورکلی تولید 
کمّی در گروه هدف گذاری شده بود و اکنون 

در گام بعــدی و سی ســالگی دوم، تمرکز بر 
نوآوری و فناوری های نوین به عنوان یکی دیگر 
از راهبردهای پنج گانه در فولاد مبارکه تعیین 
شــده تا در کنار راهبرد توسعه کمّی و کیفی 
متوازن که از دیگر راهبردهای اساســی این 
شرکت اســت، بتوانیم به دانش فنی احداث 
کارخانه های فولادی با اتــکا به دانش بومی 

دست یابیم.
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه از راه اندازی 
موفقیت آمیــز واحدهــای فولادســازی و 
ریخته گری مداوم شرکت فولاد سفیددشت 
با اتکا به دانش جوانــان و مدیران متخصص 
داخلی و نهادینه شــدن این دانش در صنعت 
فولاد کشــور به عنوان نمونه بــارزی از به بار 

نشستن این راهبردها یادکرد.

مدیرعامل شرکت فولاد سفیددشت: 
اعتماد به سرمایه های دانش داخلی؛ 

یکی از اساسی ترین تصمیمات
در تشریح چگونگی استفاده حداکثری از 
سرمایه گذاری های انجام شده و سایر جزئیات 
این پروژه، محمــود اربــاب زاده مدیرعامل 
شرکت فولاد سفیددشــت نیز با بیان اینکه 
شرکت فولاد سفیددشت نخستین کارخانه 
فولادسازی کشور است که با تکنولوژی ایرانی 
و با اتــکای حداکثری بــر دانش متخصصان 
داخلی طی چند مرحله وارد فاز بهره برداری 
شده اســت، افزود: در گام نخست و به منظور 
استفاده حداکثری از ســرمایه گذاری های 
انجام شــده در این پروژه، واحد احیا مستقیم 
این مجتمع فولادی از آبان ماه ســال 1395 
مورد بهره برداری قــرار گرفت و با تولید آهن 
اسفنجیِ کمّی و کیفی موردنیاز فولاد مبارکه 
و سایر واحدهای فولادســازی این گروه، در 
کوتاه تریــن زمان ممکن از ظرفیت اســمی 
خود عبور کرد و از ابتدای راه اندازی تا اسفند 
امســال، بیش از 5 میلیون تن آهن اسفنجی 

تولید کرده است.
وی از اعتماد به سرمایه های دانشی داخلی 
به عنوان یکی از اساسی ترین تصمیمات مؤثر 
در کســب این موفقیت نام بــرد و ادامه داد: 
فعـالیـــت های اجـــرایی احـــداث واحد 
فولادسازی و ریخته گری تختال پس از یک 
وقفه شش ســاله با تکیه بر توان فنی داخلی، 
از بهار ســال 1396 مجدداً آغــاز و با تلاش 
شــبانه روزی ارکان پــروژه، عملیات اجرای 
نخســتین قوس الکتریکی و تولید آزمایشی 
اولین ذوب واحد فولادســازی در زمســتان 
1401 و ریخته گری اولین تختال فولادی در 

اسفند 1402 با موفقیت انجام شد.

اضافه شدن 800 هزار تن به ظرفیت 
فولاد کشور

ارباب زاده، میزان سرمایه گذاری ارزی در 
این پروژه را 1۷0 میلیون یورو و سرمایه گذاری 
ریالــی را 2000 میلیــارد ریــال از طــرف 
سهام داران اعلام کرد و افزود: با به بهره برداری 
رسیدن این پروژه، به میزان 800 هزار تن به 

ظرفیت فولاد کشور اضافه خواهد شد.

ایجاد 5000 فرصت شغلی مستقیم و 
غیرمستقیم

وی در خصوص میزان اشــتغال زایی این 
شرکت گفت: با کامل شدن زنجیره تولید در 
این شرکت، به طور مستقیم برای 600 نفر و 
به طور غیرمستقیم برای بیش از 3000 نفر از 
جوانان استان چهارمحال و بختیاری فرصت 
شغلی فراهم شده اســت که نقش بسزایی در 

کاهش نرخ بیکاری این استان دارد.

کمک به تبدیل ظرفیت های بالقوه به 
بالفعل استان 

مدیرعامل شرکت فولاد سفیددشت اظهار 
داشت: واحد فولادســازی این شرکت اولین 
طرح فولادســازی بومی کشــور است که در 
شرایط تحریم تمامی مراحل ساخت، نصب 
و بهره برداری آن بدون حضور کارشناســان 
خارجی انجام  گرفته است. این واحد مشتمل 
 1۷0 )EAF( بر یک کوره قوس الکتریکــی
تنی با قابلیت تخلیه 140 تن ذوب، یک کوره 
پاتیلی )LF( و یک ماشین ریخته گری اسلب 
)CCM( با ظرفیت ســالانه 800 هزار تن 

است.
وی در ادامــه افــزود: باتوجــه  بــه تنوع 
تجهیزات مورداستفاده در واحد فولادسازی 
و سیاســت گذاری شــرکت جهت استفاده 
حداکثری از تــوان و ظرفیت شــرکت های 
صنعتی استان، راه اندازی این واحد به تبدیل 
ظرفیت های بالقوه به بالفعل اســتان کمک 

شایانی خواهد کرد.
ارباب زاده کســب این موفقیت را به همه 
عوامل مؤثر در پــروژه تبریک گفت و تصریح 
کرد: پس از کسب این موفقیت ها تا پایان سال 
1402 واحد فولادســازی و ریخته گری این 
مجموعه به صورت مــداوم وارد چرخه تولید 

خواهد شد.

معاون سرمایه گذاری و امور شرکت های 
فولاد مبارکه: طرح فولاد سفیددشت 

اجرا و به بهره برداری رسید
معاون سرمایه گذاری و امور شرکت های 
فولاد مبارکه نیز در پی کســب این موفقیت 
اظهار داشــت: راه اندازی واحد فولادسازی و 
ریخته گری مداوم شرکت فولاد سفیددشت 
چهارمحال و بختیاری یکی از دستاوردهای 
خوب گروه فولاد مبارکه در ســال های اخیر 
اســت که با ســرمایه گذاری هایی که در این 
شرکت انجام  شده، ظرفیت تولید فولاد خام در 
گروه فولاد مبارکه و به طورکلی صنعت فولاد 
کشور حدود 800 هزار تن افزایش یافته است.

عباس اکبــری محمدی، ادامــه داد: این 
دســتاورد مهم علاوه بر تولیــد محصولات 
فولادی بیشــتر، ارزش افزوده و ســودآوری 
بیشــتری را نیز برای ســهامداران و ســایر 
ذی نفعان در کشــور به همراه خواهد داشت. 
این سرمایه گذاری یکی از طرح های هفتگانه 
استانی بود که بعد از واگذاری به فولاد مبارکه 
باقوت و ســرعت اجرا شــد و به بهره برداری 
رســید. این پروژه یکی از معدود پروژه هایی 

است که با تکنولوژی و مهندسی ایرانی شکل  
گرفته و خوشــبختانه با تولید اولین تختال 
این مجموعه که از کیفیت و شــرایط خوبی 
نیز برخوردار است، ان شاءالله شرایط توسعه 
تکنولوژی و سودآوری در گروه فولاد مبارکه 

تضمین خواهد شد.

معاون بهره برداری فولاد مبارکه: تولید 
اولین تختال؛ مطابق با استاندارد و 

باکیفیت مطلوب
معــاون بهره بــرداری فــولاد مبارکــه، 
در خصوص بــه بهره برداری رســیدن واحد 
فولادسازی و خط تولید فولاد خام در شرکت 
فولاد سفیددشت به چند نکته حائز اهمیت 
اشاره کرد و گفت: نکته اول این است که پس 
از گذشت ســال ها که ســهام داران در فولاد 
سفیددشت سرمایه گذاری کرده بودند، انتظار 
آن ها برای راه اندازی این خط تولید به دلایل 
متعددی بیش ازحد طولانی شده بود و امروز 
با تولید اولین محصول در این شرکت شاهد 
به بازنشستن این سرمایه گذاری ها و زحمات 

آن ها هستیم.
غلامرضا سلیمی، افزود: نکته دوم در این 
زمینه که بسیار حائز اهمیت است این است که 
صاحب تکنولوژی راه اندازی این خط، ایرانی 
اســت. این در حالی اســت که تا پیش ازاین، 
طراحــی، اجرا و به طورکلی ســاخت تمامی 
کارخانه های فولادســازی کشــور به دست 
شرکت های سازنده خارجی انجام می شد؛ اما 
امروز می توان ادعا کرد که صاحب تکنولوژی 
کارخانه فولادسازی شرکت فولاد سفیددشت 
چند شــرکت داخلی هســتند که به صورت 
کنسرسیوم توانستند این کارخانه را طراحی و 
اجرا کنند و به بهره برداری برسانند. راه اندازی 
این کارخانه بدون حضور شرکت های صاحب 
تکنولوژی و کارشناســان خارجــی و فقط 
به دســت توانمند کارکنانی انجام شــد که 
پیش ازاین در فولاد مبارکه مشغول فعالیت 
بودند و امروز در کسوت بازنشستگی، دانش 
و تخصص خود را در راه اندازی این کارخانه در 
بخش های کوره قوس الکتریکی، کوره پاتیلی 
و راه اندازی خط ریخته گــری و تولید فولاد 
خام با تلاش شــبانه روزی و ایستادن پای کار 
به منصه ظهور گذاشــتند و این امر واقعاً مایه 

افتخار است.
سلیمی در همین زمینه تصریح کرد: اگرچه 
تلاش این عزیزان برای تولید اسلب در دو نوبت 
به نتیجه نرسید، اما در مرحله سوم کار تولید 
تختال با موفقیت انجام شــد که در نوع خود 
واقعاً بی نظیر است؛ زیرا محصول تولیدشده 
با محاسبات و اجرای عملیات صحیح در حین 
عملیات ریخته گــری و عملیات خنککاری 
و ازنظر ابعاد و تمیزی ســطح کاملًا مطابق با 
استانداردهای روز و باکیفیت بالا و بدون عیب 

به دست آمد.
معاون بهره برداری فــولاد مبارکه با بیان 
اینکه این طرح در دولت های قبلی آغاز شده و 
متأسفانه دچار وقف گردیده بود، تصریح کرد: 
امروز شاهد این هستیم که زنجیره تولید در 

این شرکت با تولید اولین تختال کامل شد و 
ازاین پس سرمایه گذاران می توانند مزد اعتماد، 
ســرمایه گذاری و صبر خود را بگیرند و روی 
خروجی محصولات این شرکت حساب کنند. 
این در حالی است که انتظار می رود به زودی 
این خط تولید دوران یادگیری و رســیدن به 
ظرفیت اســمی خود را طی کند و این امر در 

کمتر از دو سال انجام می شود.
وی در بخــش دیگری از ســخنان خود 
خاطرنشان کرد: پیش بینی می شود نورد گرم 
شماره 2 فولاد مبارکه نیز تا 2 سال آینده به طور 
کامل ساخته و راه اندازی گردد و آماده دریافت 
تختال های فولادی شرکت فولاد سفیددشت 
برای تولید انواع دیگری از گریدهای فولادی 

آماده باشد.
ســلیمی در خاتمه ســخنان خود کسب 
این موفقیــت را در ابتــدا بــه مدیرعامل و 
کارکنان شرکت فولاد سفیددشت و پس ازآن 
به تمامی سرمایه گذاران این شرکت تبریک 
گفت و تصریــح کرد: انصافــاً مدیرعامل این 
شرکت دانش این دســتاورد بزرگ را با خود 
به سفیددشــت برد و با ایســتادن پای کار و 
مجاهدت شبانه روزی و با همدلی و همراهی 
ســایر عوامل این مجموعه توانست فاز به فاز 
این کارخانه را به بهره برداری برساند. معتقدیم 
روحیه بالایی که نــزد مدیرعامل و کارکنان 
شرکت فولاد سفیددشت نهادینه شده کاملًا 
روبه جلو و عملیاتی اســت و بدون شــک در 
کوتاه ترین زمان ممکن شاهد تحقق اهداف 
و برنامه های تولید در این شرکت خواهیم بود.

مدیر تکنولوژی و توسعه شرکت فولاد 
سفیددشت: گرمای تولید در سردترین 

روزهای سال
مدیر تکنولوژی و توســعه شرکت فولاد 
سفیددشت چهارمحال و بختیاری نیز در این 
زمینه گفت: در واپسین روزهای سال 1402 
که به نام »مهار تورم، رشد تولید« مزین شده 
است و در سردترین روزهای زمستان، گرمای 
تولید فولاد خام در شرکت فولاد سفیددشت 
گرمای خاصی به صنعت فولاد کشور بخشید 
تــا آرزوی امکان تولید نخســتین تختال در 
بزرگ ترین واحد فولادی این اســتان محقق 

شده باشد.
جمشــید علی بابایی با بیــان اینکه واحد 
فولادسازی این شرکت اولین واحد فولادسازی 
کشــور اســت که با بهره گیری از تکنولوژی 
شرکت های داخلی ساخته شــده ادامه داد: 
در اجرای این پــروژه غرورآفریــن 1۷ هزار 
تن اســکلت فلزی و 18 هزار تــن تجهیزات 
و ماشین آلات به  کار رفته اســت. نکته حائز 
اهمیت در این زمینه این است که بخش عمده 
تجهیزات آن در داخل کشــور بومی ســازی 

شده است.
وی اضافه کرد: این واحد با ظرفیت سالانه 
800 هزار تن در ســال شامل یک کوره قوس 
الکتریکی )EAF( با ظرفیت تخلیه 140 تن 
مذاب، یک کوره پاتیلی )LF( و یک ماشــین 

ریخته گری اسلب )تختال( است.

 مدیرعامل فولاد مبارکه خبر داد:

تولید نخستین تختال با تکنولوژی بومی در فولاد سفیددشت
حماسه حضور در میدان؛
کارکنان فولاد مبارکه

پای صندوق های رأی 
وقتی پای حضور در میدان و غیرت میهن در میان 
باشد برای کارکنان فولاد مبارکه فرقی نمی کند که این 
حضور از جنس تولید حداکثری باشد یا حاضر شدن 
پای صندوق های رأی. بــرای آن ها عمل به تکلیف با 
ایفای نقش به موقع و مؤثر در عرصه صنعت و اقتصاد 
کشور و امیدآفرینی در جامعه مهم ترین  اولویت است.

دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی 
و ششــمین دوره انتخابات مجلس خبرگان، طبق 
هماهنگی مسئولان فولاد مبارکه و منطقه، با استقرار 
صندوق های ســیار در نواحی ناحیه آهن ســازی، 
فولادسازی نورد گرم، نورد سرد و مجتمع فولاد سبا و 
با حضور پرشور مدیران و کارکنان نواحی یادشده پای 

صندوق های رأی برگزار شد.
در جریان برگزاری این انتخابات برخی از معاونان و 
مدیران شرکت نیز که همدوش سایر مردم و کارکنان 
در این حماسه آفرینی حضور داشتند در مصاحبه با 

خبرنگاران چنین گفتند:

معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی 
فولاد مبارکــه: آفرینندگان صحنه های شــور و 
عظمت و افتخار در پای صندوق های رأی امروز در واقع 
ترسیم گران مسیر رشد برای فردای میهن عزیزمان 
هستند. فولاد مبارکه به عنوان مولود انقلاب اسلامی 
در شرایطی توانسته است مسیرهای رشد و پیشرفت 
خودش را طــی کند و خود را به عنوان یک شــرکت 
جهان تراز معرفی کند که به خوبی به تعالی و رشــد 
کارکنان خود پرداخته است و آن ها را انتخاب گرانی 
نکته سنج و دانا پرورانده است؛ ازاین رو می بینیم این 
کارکنان در حوزه تجهیزات، فرایندها و مسیرهایی 
که طی می کنند به خوبی می دانند که راه موفقیت راه 
انتخاب است. امیدواریم از میان نخبگان و فرهیختگانی 
که کاندید شــده اند، بهترین افراد با اراده ملت عزیز 
برگزیده شوند و با قرار گرفتن در کرسی صندلی های 
مجلس و خبرگان رهبری بهترین ها را برای عزتمندی 

و سربلندی ایران عزیز رقم بزنند.

مدیر بهداشــت حرفه ای ایمنی و محیط  
زیســت: ازآنجاکه افرادی که به مجلــس راه پیدا 
می کنند نقش تعیین کننده ای در تصمیم گیری و 
تصمیم ســازی های این آب وخاک دارند، حضور و 
انتخاب بهترین افراد از سوی ملت بسیار حائز اهمیت 
است. این نمایندگان چهار سال زمام قانون گذاری در 
مجلس شورای اسلامی را بر عهده دارند و طبیعتاً افراد 
اصلح  و فرهیخته  می توانند در شرایطی که تحریم ها 
اقتصاد کشور را نشانه رفته است، نقش تعیین کننده ای 

در پیشرفت کشور داشته باشد.

مدیر ناحیه فولادســازی و ریخته گری 
مداوم: کارکنان فولاد مبارکه علاوه بر تأثیرگذاری 
حداکثری در جبهه صنعت فولاد کشــور، امروز نیز 
پای صندوق های رأی با شور و اشتیاق هرچه تمام تر، 
هم دوش ســایر آحاد مختلف جامعه حاضر شدند. 
کارکنان فولاد مبارکه در طول سال، تمام تلاش خود 
را به کار می بندند تا به رکوردهای تازه تری دست یابند. 
افزایش کمّی و کیفی محصــولات امروزه بیش از هر 
زمان دیگر نیاز به حمایت مسئولان بلندپایه کشور 
دارد؛ ازاین رو نماینــدگان مجلس می توانند با وضع 
قوانین حمایتی، از روند رو به رشد تولید در کشور به 

بهترین شکل ممکن حمایت کنند.

مدیر محصولات سرد فولاد مبارکه: انتخاب 
نماینده اصلح مســلماً به نفع صنعت و کل کشــور 
خواهد بود. امروز در کشور و به خصوص در صنعت با 
مشــکلاتی در حوزه های انرژی، مواد اولیه، گمرک، 
واردات و صادرات و تأمین قطعات و خدمات مواجهیم 
که قانون گذاری درست و اتخاذ تصمیمات سریع تر 
از ســوی نمایندگان اصلح می تواند این مشکلات را 

حل کند.

مدیر روابط عمومی: امــروز در تمامی نواحی 
فولاد مبارکه و مجتمع فولاد سبا که صندوق سیار در 
آنجا مستقر شد، شاهد حضور پرشور کارکنان بودیم. 
کارکنان مجموعه فولاد مبارکه همان گونه که نقش 
بسزایی در گردش چرخ صنعت فولاد و پیشرفت کشور 
دارند، امروز هم بحمدالله تکلیف خود را با حضور پای 

صندوق های رأی به خوبی ادا کردند.
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گفت وگو

معاون بهره برداری فولاد مبارکه به همراه 
جمعی از مدیران ناحیه نورد ســرد و رئیس 
نظام های مشــارکتی و تحول بــا حضور در 
ناحیه نورد سرد از روند اجرایی و دستاوردهای 
پیاده سازی نظام آراستگی )5S( در این ناحیه 

بازدید کرد.
به گزارش خبرنگار فولاد، غلامرضا سلیمی  
با اشاره به اهمیت فرهنگ آراستگی در شرکت 
فولاد مبارکــه و ضمن قدردانــی از زحمات 
مدیران، تســهیل کنندگان و کارکنان که در 
عملیاتی ساختن این نظام در تمامی نواحی 
از جمله نورد سرد همت گماردند، بر اهمیت و 
نقش اجرایی مراحل نظام آراستگی در افزایش 
انگیزش کارکنان و کاهش حوادث در محیط 

کار تأکید کرد.

محل کار، محل زندگی کارکنان است
وی با بیان اینکه محــل کار، محل زندگی 
کارکنان اســت، گفت: همان طور که به نظم 
و ترتیب و آراســتگی محل زندگی با خانواده 
اهمیت می دهیم، در محــل کار نیز که محل 
زندگی با همکاران اســت، باید تلاش کنیم 

محیطی آراسته و مرتب داشته باشیم.
معاون بهره برداری اظهار داشت: موضوع 
فرهنگ آراستگی همواره از باورها و تعهدات 
مدیران ارشــد فولاد مبارکه بوده و این امر در 
بازدیدهایVIP نظام آراستگی )5S( توسط 

مدیران نواحی نمایان است.
وی برنامه بازدیدهــای اختصاص در این 
حوزه در ماه هــای آینده با حضــور مدیران 
نواحی را مهم و بر انجام آن طبق برنامه از پیش 

تعیین شده تأکید کرد.
مــژده میرعنایــت، رئیــس نظام های 
مشارکتی و تحول فولاد مبارکه نیز در تشریح 
تاریخچه این نظام با بیــان مقدمه ای بر نظام 

آراستگی گفت:
سیســتمی تحت عنوان 5S برای اولین 

بار بعد از جنگ جهانی دوم، در ژاپن شــکل 
گرفت، ولــی ایده اولیه این سیســتم، ژاپنی 
نیســت. ژاپنی ها بــا الگوبــرداری از برخی 
صنایع آمریکایی و اروپایی و پس از توســعه 
و سیستماتیک ســاختن آن، این سیستم را 
ارائه کردند.الگوهای اولیه ای که مورداستفاده 
ژاپنی ها قرار گرفت، شامل سه دسته از صنایع 

است: 
دسته اول: صنایعی که رعایت بهداشت، 
تمیزی و نظم از زیرســاخت های اساسی آن 
اســت، مانند صنایع بهداشــتی و دارویی یا 
صنایع میکروالکترونیک که عموماً به محیطی 
 Clean room تحت عنوان »اتاق تمیز« یا

نیازمندند.
دسته دوم: سازمان های خدماتی مانند 
هتل ها، سوپرمارکت ها، کتابخانه ها و مراکز 
تفریحی که در آن ها مشتری با محیط سازمان 

تماس مستقیم و نزدیک دارد. حساسیت زیاد 
مشتریان این گونه از سازمان ها به تمیزی، نظم 
و سرعت پاسخ گویی به خواسته هایشان موجب 
می شود این سازمان ها برای بقا و رقابت، ناچار 
باشند اصول خاصی را رعایت کنند. به طورکلی 
در آمریکا رعایت این گونه از اصول )چه اجبار 
قانونی باشــد و چه الزام عرفــی و صنفی( در 
زمینه هایی که مرتبط با بهداشت و سلامتی 
 Good انسان هاست، »خانه داری خوب« یا

House Keeping نامیده می شود.
دسته سوم: ســازمان های پیشرویی که 
به مباحثی مانند انسان، ماشین، انسان-کار 
و انســان-محیط توجه خاصی دارند و تلاش 
می کنند ارتباطی منطقی و سالم بین انسان، 

ماشین و کار پدید آورند.
از گذشته، آراســتگی در بیشتر جوامع، 
ازجمله ایران ما، وجود داشته، اما نظام مند و 

روشمند نبوده است. اولین بار ژاپنی ها در سال 
1985 نظام آراســتگی را به صورت نظام مند 
معرفی کردند. فردی بنام سوزوکی در کتاب 
کایزن عملی، فصلی را به اصول نظام آراستگی 
به عنوان مبنایــی برای بهــره وری و کایزن 

اختصاص داد.
به گفته رئیس نظام های مشارکتی و تحول 
فولاد مبارکه ، نظام آراستگی 5S  سیستمی 
برای بهسازی و آراســتگی در محیط است و 
تفاوتی نمی کند که ایــن محیط، محیط کار 
باشد یا محیط خانه و یا حتی خودرو شخصی. 
به هرحال این نظام کمــک می کند تا همواره 

محیطی آراسته داشته باشیم.
 5S وی با اشاره به اینکه نظام آراستگی یا
شامل 5 مرحله اســت گفت: این پنج مرحله 
عبارت اند از: تفکیک ضروری از غیرضروری 
)Seiri(؛ مرتــب کردن و مشــخص کردن 

مکان هر وسیله ای )Seiton(؛ پاکیزه سازی 
Seiso(؛ تدویــن دســتورالعمل ها و  (
اســتانداردها برای حفظ و تداوم آراستگی و 
انضباط )Seiketsu(؛ فرهنگ ســازی برای 
انجام عادت افــراد به انجام صحیــح کارها 

 .)Shitsuke(
میرعنایــت در ادامــه گفت : بــا توجه به 
توضیحات ارائه شده هر فرد باید این سه سؤال 
را از خود بپرسد: محیط کار من چگونه محیطی 
است؟ آیا من در یک محیط آشفته و شلوغ کار 
می کنم یا در محیطی آراسته و مرتب مشغول 
به کارم؟ آیا اصول نظام آراستگی را در مجموعه 

کاری خود رعایت می کنم؟
وی در تشــریح تجربه فــولاد مبارکه در 
حوزه نظام آراستگی افزود: اصول5S ابزارهای 
مؤثری برای کاهش ضایعات، بهبود کیفیت، 
بهبود کارایی، ارتقــای ایمنی و ارتقای بهبود 
مســتمر اســت؛ در همین راســتا شرکت 
فولاد مبارکــه با الگوگیری از شــرکت های 
موفق و بزرگ جهان برای پیاده ســازی نظام 
آراستگی5S تلاش کرده و این اقدام در کسب 
موفقیت های به دست آمده در سال های اخیر 

بسیار تأثیرگذار بوده است. 
میرعنایت با بیان اینکه واحد اســتراتژی 
و تعالی سازمانی تســهیلگر فرایند آراستگی 
و برگزارکننــده ارزیابی هــای دوره ای نظام 
آراستگی در شرکت است، گفت: مدیران ارشد 
شــرکت با توجه به اهمیت آراستگی محیط 
در شــرکت فولاد مبارکه به منظور اطمینان 
از پیاده سازی کامل و مناســب این نظام در 
نواحی، بازدیدهای vip نظام آراستگی 5S را 

به صورت ماهانه برگزار می کنند. 
گفتنی است سه دوره ارزیابی نظام آراستگی 
در ســال 1402 از نواحی تولیدی و پشتیبانی 
انجام شــده که نتایج آن به مدیــران نواحی و 
کارشناسان مربوطه جهت بررسی، بهره برداری 

و بهبود این فرایند ارجاع شده است.

معاون بهره برداری فولاد مبارکه در بازدید از دستاوردهای نظام 5S در نورد سرد تأکید کرد:

افزایش ایمنی و انگیزش كاركنان با استقرار نظام آراستگی
مدیر مدیریت شهری فولاد مبارکه 

در آستانه هفته منابع طبیعی اعلام کرد: 
برنامه ریزی فولاد مباركه 

برای توزیع 26 هزار اصله نهال
فولاد مبارکه در ادامه مشــارکت در طرح ملی 
کاشت یک میلیارد درخت و علاوه بر اجرای پروژه 
تولید 3 میلیون اصله نهال و تحت پوشــش دادن 
مقــدار 1022 هکتار از اراضی متعلــق به اداره کل 
منابع طبیعی استان در شهر طالخونچه، هم زمان با 
هفته منابع طبیعی و روز درخت کاری، برای توزیع 
26 هزار اصله نهال بین کارکنان خود برنامه ریزی 

نموده است.
خبرنگار فولاد در آستانه فرارسیدن هفته منابع 
طبیعی، در دیدار با سید محمدجواد مجیدی، مدیر 
مدیریت شهری فولاد مبارکه اقدامات فولاد مبارکه 
در زمینه درخت کاری و اهتمام این شرکت به توسعه 
پایدار را جویا شده است که ماحصل این گفت وگو را 

در ادامه می خوانید.
    

از نگاه فولاد مبارکه توجه به محیط زیست 
چه اهمیتی دارد؟

توجه به محیط زیست و اهتمام به حفظ و ارتقای 
آن ازجمله ارکان توسعه پایدار محسوب می گردد که 
طی چند دهه اخیر همواره به عنوان یکی از محورهای 
اصلی تأثیرگذار و تعیین کننده در تدوین و تعیین 
برنامه ها و فعالیت های صنعتی در ســطح جهان و 
تعریف مناســبات اقتصادی بین الملل مورد توجه 

بوده است.

در این راستا شــرکت فولاد مبارکه نیز با تعریف 
فلســفه وجودی خود تحــت عنوان »شــرکتی 
مســئولیت پذیر برای خلق آینده بهتر« و کســب 
جایگاهی جهان تراز در افــق اقتصادی خود، طبعاً 
می بایست در حوزه های مختلف رویکردی متناسب 
با فسلفه وجودی و چشم انداز ترسیم شده اتخاذ کند 
که این امر همانند دیگر حوزه های فعالیت شرکت در 
واحد مدیریت شهری نیز مدنظر قرار گرفته و سعی 
بر این بوده است تا برنامه های این واحد در قسمت 
فضای سبز متناسب با ابعاد فولاد مبارکه به صورت 

منطقه ای، استانی و حتی فرااستانی تعریف گردد.
اهم اقدامــات فولاد مبارکــه در حوزه 

درخت کاری کدام اند؟
با توجه به جنبه های زیست محیطی فعالیت های 
مرتبط با توســعه فضای ســبز و تأثیر آن در خلق 
آینده ای بهتر برای محیط زیست انسانی منطقه محل 
استقرار شرکت، با حمایت ها و هدایت مدیریت ارشد 
شرکت اقدامات مناســبی جهت حضور مؤثر فولاد 
مبارکه در ارتباط با برنامه های محیطزیستی استان 
صورت گرفته که اجرای دو پروژه مرتبط با طرح ملی 
کاشت یک میلیارد درخت ازجمله مهم ترین آن ها 

بوده است.
این همکاری ها با ارگان های رسمی چگونه 

بوده است؟
طی همکاری صورت گرفته بــا اداره کل منابع 
طبیعی و آبخیزداری استان اصفهان در سال جاری، 
شــرکت فولاد مبارکه علاوه بر اجرای پروژه تولید 
3 میلیون اصله نهال، مقدار 1022 هکتار از اراضی 
متعلق به اداره کل منابع طبیعی اســتان در شــهر 
طالخونچه را تحت پوشش کشت دیم بادام کوهی قرار 
داده است و بر اســاس رایزنی های اولیه انجام شده، 
در صورت تحقق شرایط لازم طی سال آتی نیز این 

همکاری ها ادامه خواهد یافت.
در فولاد مبارکه این اقدامات به چه صورت 

بوده است؟
در حوزه درون سازمانی نیز شرکت فولاد مبارکه 
ضمن ایجاد فضای سبزی به وسعت 1500 هکتار 
معادل 43 درصد عرصه فولاد مبارکه که بسیار فراتر 
از الزام قانونی )25 درصد عرصه محل فعالیت واحد 
صنعتی( زمان احداث شــرکت بوده است، سالانه 
با صرف هزینــه قابل توجه، جهت ایجــاد تأثیرات 

زیست محیطی مثبت در منطقه اقدام نموده است.
برای ترویج فرهنگ درخــت کاری نزد 
کارکنان و خانواده های شرکت چه تدابیری 

اندیشیده شده است؟
با توجه به تأکید و توصیه اولیای مکرم اسلام به 
حفظ و حراست از درختان و اهمیت درخت کاری و در 
پیش رو بودن هفته منابع طبیعی، طبق اطلاع رسانی 
قبلی در این هفته به منظور ترویج فرهنگ نهال کاری 
و پاسداشت روز درخت کاری و هفته منابع طبیعی، 
امسال نیز همانند سال 1401 نسبت به توزیع نهال 

بین همکاران اقدام خواهیم کرد.

در تقویم رویدادهای کشور عزیزمان ایران از 9 اسفندماه به عنوان »روز حمایت از 
حقوق مصرف کنندگان« نام برده شده تا بر اهمیت رعایت حقوق مصرف کنندگان از 
سوی تولیدکنندگان تأکید شود؛ راهبردی که نه تنها مختص یک کشور یا قاره خاص، 

بلکه جهان شمول و برای همه ادوار تعریف شده است.
مهدی شکری زاده، مدیر بازاریابی و فروش شــرکت فولاد هرمزگان به همین 
مناسبت در یادداشــتی چنین گفت: امروزه یکی از مهم ترین ارزش های سازمانی 
شرکت های موفق در بازارهای رقابتی، موضوع مشتری مداری است و رعایت حقوق 
مصرف کنندگان برای سازمان های مشتری مدار یکی از موضوعات اساسی محیط 
کسب وکار آن ها محسوب می شود. با توجه به اهمیت و جایگاه مشتری، شرکت های 
تولیدکننده به این باور رسیده اند که با رعایت ضوابط لازم برای حقوق مصرف کنندگان، 
باعث اعتمادسازی و جذب مشتریان بیشتر برای کالاهای خود می شوند. این موضوع 
به این دلیل دارای اهمیت است که در بازار، مصرف کننده حق انتخاب دارد و کالایی 
تقاضایی بیشتری دارد که کیفیت بهتر و قیمت مناسب تری داشته باشد؛ در نتیجه 
تولیدکنندگان جهت ارتقای سطح کیفی محصولات و ارائه قیمت های مناسب تر 
تلاش می کنند. ازاین رو بررسی رفتار مصرف کننده به عنوان یکی از زیرشاخه های 
بازاریابی، به عنوان یک موضوع مهم همواره توسط تیم های فروش و بازاریابی شرکت ها 
مدنظر بوده و در مطالعه مراحل تصمیم گیری مصرف کننده به هنگام خرید یک کالا یا 

خدمات مورد تحلیل و بررسی قرار می گیرد.

فولاد هرمزگان نگاه ویژه ای به رعایت حقوق مصرف کننده دارد
در این راستا شرکت فولاد هرمزگان با شناخت و درک عمیق این موضوع، نگاه 
ویژه ای به رعایت حقوق مصرف کننده دارد. رعایت حقوق مصرف کننده در شرکت 
فولاد هرمزگان به قدری مهم است که نقشه راه اهداف کمیته تحول فروش و بازاریابی 
شرکت صرفاً به تحقق اهدافی در زمینه افزایش رضایت مشتریان اعم از ارائه کیفیت 

مطلوب، ارائه قیمت و شرایط پرداخت مناسب، تحویل به موقع، سرعت رسیدگی به 
شکایات و... می پردازد.

مصرف کننده نقش اساسی و تعیین کننده در تمامی فعالیت های تولیدی 
و سودآوری شرکت دارد

فولاد هرمزگان اعتقاد راسخ دارد عامل اصلی کلیدی موفقیت و پایداری در بازار 
اهمیت دادن به فرهنگ مشتری مداری و رعایت حقوق مصرف کنندگان بوده و بر این 
باور است که مصرف کننده نقش اساسی و تعیین کننده در تمامی فعالیت های تولیدی 
و سودآوری شرکت دارد. در همین حال، ادامه حیات اقتصادی شرکت منوط به اعتماد 
و رضایت مشتریان از کالای خریداری شده شرکت است. همچنین سود حاصل از 

حفظ مشتری دائم، بیشتر از سود حاصل از جذب مصرف کننده جدید خواهد بود.

نارضایتی مصرف کنندگان، مهم ترین نمره منفی عملکرد محسوب می شود
سازمان موفق سازمانی نیست که تنها در پی جذب مشتریان جدید باشد؛ بلکه 
حفظ مشتریان سابق و وفاداری آن ها، نقش مؤثرتری در بهره وری و ارتقای سودآوری 

دارد؛ زیرا تنها بخشی از رشد سالانه فروش ناشی از جذب مشتریان جدید است.
نارضایتی مصرف کنندگان مهم ترین نمره منفی عملکرد محســوب می شود. 
چنانچه شرکت با ســرعت اقدام به بهبود وضعیت موجود خود نکند، به طور قطع 
مشتریان خویش را برای همیشه از دست خواهد داد و ارتباط مداوم با مشتری، امکان 
ماندگاری شرایط فروش در بازار را فراهم می سازد. ازاین رو، شرکت فولاد هرمزگان 
از طریق به کارگیری نقشه تجربه مشــتری به دقت به نظرات مشتریان خود گوش 
می دهد تا بفهمد چه می خواهند و چگونه می تواند نیاز آن ها برآورده کند. از یک طرف، 
موفقیت های شرکت به نحوه ارتباط آن با مشتریان وابسته است و از طرف دیگر، اگر 
ارتباط با مشتریان از طریق وسایل ارتباطی و کانال های متعدد صورت گیرد، فهم 

بیشتری از نیازها و خواسته های مشتری به دست می آید.

استقبال از شنیدن شکایات مشتریان؛ فرصتی برای بهبود
جایگاه مشتریان و رعایت حقوق مصرف کنندگان برای شرکت فولاد هرمزگان 
آن چنان مهم است که همواره از شنیدن شکایات مشتریان استقبال می کند و آن را 

یک فرصت بهبود برای خود می داند.
در خاتمه باید عنوان کرد فهم دقیق حقوق مصرف کننده مستلزم این است که ابتدا 
باید از کالا و مصرف کننده تعریفی درست و نزدیک به واقع داشته باشیم و در کنار آن، 
ضمن شناسایی دقیق و صریح حقوق مصرف کننده، راهکارهای اصولی در جهت 

تحقق آن در پیش بگیریم.
همچنین باید ضرورت، حساسیت و اولویت این حقوق مورد ارزیابی قرار گیرد 
و برای آن وزن مشــخصی در مقایسه با سایر سیاســت های کلی تعریف شود. در 
این خصوص باید گفت زمانی که شــرکت کالایی را تولید می کند، برای اطمینان 
مصرف کننده از سلامت کالا، باید برای کالای خود خدمات پس از فروش قرار دهد. 
بنابراین رفتار مصرف کننده و رعایت حقوق آن ها عاملی مهمــی در رکود یا رونق 
فعالیت های بازرگانی و موفقیت اســتراتژی های بازاریابی و فروش شرکت در بازار 

خواهد بود.

مدیر بازاریابی و فروش شرکت فولاد هرمزگان عنوان کرد:

رعایت حقوق مصرف كننده، عامل موفقیت و پایداری در بازار

یادداشت

بیســتمین کنفرانس بین المللی روابط عمومی و سومین 
جشنواره مردم داری با حضور خبرگان و شرکت های برتر حوزه 
روابط عمومی برگزار شد و از فولاد هرمزگان در حوزه مدیریت 

رویداد تقدیر به عمل آمد.
بیستمین کنفرانس بین المللی روابط  عمومی ایران همراه با 
سومین جشنواره مردمداری با حضور خبرگان و فعالان این عرصه 
و نیز شرکت های برتر حوزه روابط عمومی در سازمان مدیریت 
صنعتی تهران برگزار شد. در این رویداد، حسن بشیر دبیر این 
کنفرانس، مهدی باقریان عضو هیئت مدیره انجمن متخصصان 

روابط عمومی و جمعی دیگر از متخصصان حوزه روابط عمومی 
در خصوص موضوعات مرتبط با رویداد سخنرانی کردند.

هر ساله »جشنواره مردم داری ایران« هم زمان با کنفرانس 
روابط عمومی برگزار می شود. این جشنواره مهم ترین رویداد 
قدردانی  از خدمات حرفه ای کارگزاران روابط  عمومی  )استادان، 

مدیران، کارشناسان و...( در ایران است.
هدف جشنواره علاوه بر تشویق دریافت کنندگان جایزه و 
مدال، حامیان برنامه و شــرکت کنندگان بخش  های مختلف 
رقابتی که در این برنامه ترویجی شرکت کرده یا سایر علاقه مندان 

به این حوزه مهم ارتباطی، می توانند خود و کسب وکار خود را 
معرفی کنند. از دیگر اهداف جشنواره مردم داری می توان به ایجاد 
شرایط بهینه برای ارائه و معرفی کارهای خلاقانه و ایده های ممتاز 
و متمایز، حمایت پایدار از متخصصان روابط  عمومی ، تعهد به یک 
فرایند عادلانه برای فرصت هایی جهت مشارکت معنادار، اولویت 
دادن به استانداردهای حرفه ای، کیفیت و برتری و نیز اهدافی 
مانند آموزش، گفتمان ســازی، حرفه ای گرایی، تنوع، تبادل 

تجارب و تجلیل از برترین های عرصه روابط  عمومی اشاره کرد.
این جایزه هر ســال به روابط عمومی سه ســازمان برتر که 

در مجموع بالاترین امتیاز حوزه های نمایشگاه، جشنواره ها و 
گردهمایی ها را اخذ کرده اند، از سوی جشنواره اعطا می شود که  
روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان به پاس برگزاری اصولی 
و تخصصی رویداد و اقدامات مرتبط مــورد تقدیر قرار گرفت و 

تندیس و جایزه مدیریت رویداد را دریافت کرد.

در بیستمین کنفرانس بین المللی روابط عمومی و سومین جشنواره مردم داری؛

فولاد هرمزگان تندیس و جایزه مدیریت رویداد را دریافت كرد

خبر



t oseei r ani . i r
6

دسترنج

۳۸ ساله است و یک فرزند دارد. با وجود زندگی 
در حاشیه و محله فقیرنشین شهرش، باز نتوانست 
با حقوق ناچیــز کارخانــه، حداقلی ترین نیازهای 
خانواده اش را تأمین کند و مجبور به ترک کارخانه 
شــد. حالا اما با جمع کردن ضایعــات، گویا درآمد 

متناسب تری دارد.
ساعت حدود 11 یکی از شب های برفی اسفند 
ماه بود. قرار بود ســاعت نه و نیم با او گفت وگو کنم. 
دوستی که واســط این ارتباط بود، تماس گرفت و 
گفت: »باز هم ســر قرار نیامد! اطراف را گشته ام اما 
پیدایش نیست. خجالت می کشد و فکر نکنم دیگر 
حاضر به گفت وگو شــود«. این بار ناامید شده بودم. 
جمله »خجالت می کشد« را طی یک ماهی که قرار 
بود با او مصاحبه کنم، زیاد از واسطه شنیده بودم. هر 
بار منصرف می شد چون نمی خواست نامی از او و حتی 
نامی از شهری که در آن زندگی و کار می کند منتشر 
شود. اطمینان داده بودم که این اتفاق نمی افتد اما گویا 
می ترسید و حق هم داشت. پیامی برای دوست واسط 
نوشتم و از او خواستم برود که تلفن زنگ زد: »بالاخره 
آمد. داخل ماشین نشســته و می لرزد. بهتر که شد 

تماس می گیرم«.

درآمد   دو  برابری
 با  صرف  نیمی  از  ساعات  کار  رسمی

تا شش ماه پیش کارگر یکی از کارخانه های تولید 
وسایل پلاستیکی بود و حالا زباله گرد است! هوا که 
تاریک می شــود، با صورتی کاملا پوشیده که فقط 
چشمانش مشخص است، بیرون می آید و سطل های 
زباله را می گردد و ضایعات جمع می کند. شنیده بودم 
که چون حقوق کارخانه کفاف هزینه های زندگی اش 
را نداده، از آنجا بیــرون آمده و ســراغ زباله گردی 
آمده است. شنیدن روایت اما از زبان خودش، ابعاد 
بیشتری از تنگنای زندگی اش را مشخص می کند؛ 
تنگنایی که او را از کار صنعتی در کارخانه به سمت 

زباله گردی شبانه با صورتی پنهان و شرمی بی نهایت 
کشانده است.

تلفن که زنگ می زند یک راست می روم سر اصل 
مطلب. می دانم که نه وقت دارد و نه تمایل چندانی 
به گفت وگو. چرا از کارخانه بیرون آمدی و ســراغ 
زباله گردی رفتی؟ »گرانی شد و نتوانستم با ۷ میلیون 
تومان هم کرایه خانه بدهم و هم خرج خانواده ام را جور 
کنم. از یک جایی به بعد، دیگر حقوق کفاف هزینه ها 
را نمی داد. از کارخانه بیرون آمدم و مدتی دنبال کار 
گشتم اما همه جا اوضاع همین بود و حداقل حقوق 
می دادند. مدتی بیکار بودم تا اینکه مجبور شــدم 

ضایعات جمع کنم و بفروشم«.
آن طــور کــه خــود می گویــد، الان درآمد 
متناســب تری دارد: »درآمد ثابتی ندارم اما برای ۳ 
تا ۴ ساعت کار شبانه، بین ۳۰۰ تا ۶۰۰هزار تومان 
درمی آورم. البته نزدیک عید درآمدم بیشــتر است 

مثلا امروز ۷۰۰هزار تومان کار کردم«.
حداقل حقوق روزانه کارگران برای سال 1۴۰۲ 
حدود 1۷۷هزار تومان تعیین شد و اگر تمام مزایای 
مزدی را هم حساب کنیم، حقوق قانونی یک کارگر با 
یک فرزند، ماهی حدود ۷ میلیون و ۷۰۰هزار تومان 
برای ۸ ساعت کار روزانه در کارخانه می شود. حالا اما 
با ۳ تا ۴ ساعت زباله گردی، اگر همان درآمد روزانه 
۴۰۰هزار تومانی را مبنا قرار دهیم، ماهی 1۲ میلیون 

تومان درآمد دارد.
منبع درآمد این کارگر به جای کارخانه حالا سطل 
زباله های شهرش است و معلوم نیست با تداوم حضور 
هر روزه در کنار این سطل ها و با سرزنش مدام خود 
برای رفتن به سمت چنین کاری، چه بیماری های 
جسمی و روانی ای در انتظارش است؟ در توصیف کار 
جدیدش می گوید: »کثیفی محض است و از آبرویم 
می ترســم اما چاره دیگری ندارم. ۳ تا ۴ ساعت آخر 
شب در مسیر مشخصی کار می کنم. در روشنایی روز 

نمی آیم که دیده نشوم«.
کارگری که برای تامین حداقل  هزینه های زندگی 
خود مجبور به استعفا از کار صنعتی می شود و سهمش 

از اقتصاد کشور، زباله گردی است آن طور که می گوید 
تنها گزینه ممکن را برای گذران زندگی انتخاب کرده 
است. از او می پرســم فرد دیگری را با شرایط مشابه 
می شناسد؟ می گوید: »اگر به مراکزی که از ما ضایعات 
می خرند بروید امثال من را زیاد پیدا می کنید اما فکر 
نکنم مصاحبه کنند. همه از ترس آبرویشان پنهان 

می شوند«.

مهاجرت  یا   تغییر   شغل؛   فقط   کافیست 
گزینه ی   بهتری   پیدا   کنند

خروج کارگران از کارخانه هــا و تمایل به انجام 
کار خدماتی و فعالیت های دلالی و البته مهاجرت 
کارگران ماهر و نیمه ماهــر، از مهم ترین معضلات 
ســال های اخیر اســت؛ معضلی که نمــود واضح 
سیاســت های مــزدی و البته در ســطحی فراتر، 

سیاست های کلانِ اقتصادی است.
»حسین راغفر« اســتاد اقتصاد دانشگاه الزهرا 
در همین زمینه با انتقاد از سیاست های اقتصادی و 
نظام دستمزدی کشور می گوید: یک استثمار جدی 
از نیروی کار در حال شکل گیری است. هزینه های 

زندگی بالا رفته و این هزینــه روی زندگی مردم اثر 
مستقیم دارد. حتی نیروی ماهری که بهای خدماتش 
را افزایش می دهد، جای دیگری با ابعاد بیشتری باید 
هزینه کند. می خواهم بگویم نارضایتی عجیبی بین 
نیروی کار به وجود آمده؛ هم کسانی که در بازار کار 
رسمی کار می کنند، هم نیروی کار ساده، هم ماهر 
و هم آنکه کار خدماتی انجام می دهد، همه از نظام 

مزدی ناراضی هستند.
وی می گوید: در این شرایط اکر نیروی کار گزینه 
بهتری برای انتخاب شغل داشته باشد، از شغل خود 
خارج می شــود تا اوضاع خود را بهتر کند. حالا این 
خروج از شغل یا از طریق مهاجرت امکان پذیر است 

یا تغییر شغل.
این استاد اقتصاد می افزاید: امروز شاهد خروج 
نیروی کار، حتی کارگر ســاده و نیمه ماهر از کشور 
هســتیم. این کارگران معمولا کار در کشــورهای 
همجوار را به کار در ایران ترجیح می دهند چون با نرخ 
تورم بسیار، امکان دسترسی به حداقل های معیشت 
برای بخشی از خانواده ها امکان ناپذیر است. مهاجرت 
گسترده متخصصین و دانش آموختگان دانشگاهی 
هم از پیامدهای این وضعیت است. این وضع، پدیده 
بی سابقه ای در کشور است و همه به دلیل تورم بالا و 

سرکوب دستمزدهاست.

نظام   دستمزدی 
نیازمند   اصلاحات   جدی   است

راغفر می گوید: نظام دستمزدی در کشور مسأله 
کلیدی و مهمی است و مشکل آن برای امروز نیست. 
طی 1۰۰ سال گذشــته هزینه های بسیاری بابت 
مهاجرت نیروی کار از کشور داده ایم اما امروز بیش 
از هر زمان دیگری با مشــکل مهاجرت نیروی کار 
مواجه هســتیم. به علاوه، تعداد زیادی از نیروهایی 
که مانده اند، به دلیل دســتمزد پاییــن، کارآمدی 
چندانی ندارند و فکر نمی کنم که کارآمدی نیروی 

کار هیچ وقت تا این اندازه نازل بوده باشد.
وی ادامه می دهد: جالب اســت که با این وضع، 
در برنامه هفتم توسعه ۲.۵درصد از رشد ۸درصدی 
اقتصاد را بــه افزایش بهره وری نیروی کار نســبت 
داده اند. از همین ابتدا مشخص است که اینها شعاری 
بیش نیســت چون بهره وری نیــروی کار ارتباط 
مستقیمی با دستمزد او دارد. وقتی نیروی کار انگیزه 
کافی برای استفاده از تمام توانش را ندارد، پس چنین 

فرصتی هم به وجود نخواهد آمد.
این اســتاد اقتصاد تاکید می کنــد: پیامدهای 
اجتماعی سرکوب دستمزد به شــدت زیاد است و 
بخش قابل توجهی از آســیب های روحی و روانی 
نیروی کار به خاطر همین سرکوب دستمزدهاست. 
متاسفانه کســی به این پیامدها که نتیجه سال ها 
سیاست اشتباه در نظام دســتمزدی است، توجه 

نمی کند.
به گفتــه وی، دولت و بخش عمومی مســئول 
سرکوب مزد است به این علت که این بخش ها به دنبال 
انجام فعالیت های خود با دستمزدهای نازل هستند. 
این اســتاد اقتصاد می گوید: یکی از ضروری ترین 
اصلاحات اساسی در اقتصاد کشــور، قطعا مسأله 
اصلاح نظام دستمزدی است که بدون آن اصلاحات 

در حوزه های دیگر اقتصاد امکان پذیر نیست.

افزایش   قیمت   ارز
 برای  تأمین  کسری   بودجه

عرصه بر کارگران هر روز تنگ تر می شود و زندگی 

بر آنها سخت تر اما به نظر می رسد تصمیم گیرندگان، 
بر تداوم سیاست سرکوب مزد کارگران تاکید دارند. 
آنها همچنان تورم را به مزد کارگران ربط می دهند 
و از معذوریت خود برای افزایش متناســب حقوق 
کارگران می گویند چنانچه »داوود منظور« رئیس 
سازمان برنامه و بودجه در اظهارات اخیر خود »تورم 
انتظاری« را  مبنای ملاحظات برای تعیین دستمزد 

دانسته است.
راغفر اما مهم ترین دلیل افزایــش نرخ تورم در 
کشور را سیاست های اقتصادی می داند و می گوید: 
همه این افزایش ها به دلیل افزایش قیمت ارز است. در 
واقع با افزایش قیمت ارز برای تأمین کسری بودجه، 
عملا هزینه های زندگی مردم به طور کلی بالا رفته و 
از طرفی، امکان سرمایه گذاری مخدوش شده است. 
ببینید افزایش قیمت ارز در همین چهار ماهه بعد 
از جنگ غزه چقدر بوده! اینها آثار مســتقیمی روی 

زندگی همه مردم دارد.
به گفته این اســتاد اقتصاد، در چنین وضعیتی 
بخش کارفرمایی هم قربانی سیاســت هایی است 
که افزایش نرخ ارز و تورم های ناشــی از آن بر کشور 
و اقتصاد تحمیل کرده و پیامدهای گســترده ای به 

جا گذاشته است.
وی می افزاید: امســال چهارمین ســال پیاپی 
است که کشور با نرخ سرمایه گذاری خالص منفی 
روبه روست یعنی میزان ســرمایه گذاری به قدری 
نازل است که استهلاک سرمایه های موجود را جواب 
نمی دهد. طبیعتا در چنین شــرایطی فرصت های 
شغلی خلق نمی شود و حتی آنها که تمایل به کار با 
همین حقوق های نازل را دارند، شغلی برایشان وجود 
ندارد. متأسفانه به لحاظ اقتصادی وضع بازار کار بسیار 

نامناسب است.

در   چرخه   باطل   نامولد   این   اقتصاد
 فرو  افتاده ایم

راغفر می گوید: در حال حاضر خیلی ها وارد خرید 
و فروش های کاذب و فعالیت های دلالی شده اند. اینها 
فعالیت هایی است که ارزش افزوده ایجاد نمی کند 
و اتفاقا موجب افزایش هزینه های مبادله می شود و 
قیمت ها را افزایش می دهد یعنی این گروه در یک 

چرخه باطل نامولد در اقتصاد فرو افتاده اند.
وی می افزاید: ورود به بازار رمزارزها هم همین گونه 
است و درآمد کاذب تولید می کند. جالب است که 
در این شرایط که کشــور برق ندارد به کارخانه های 
تولیدی بدهد، برای تولید رمزارز مجوز رسمی صادر 
کرده اند! به هم ریختگی اقتصــاد هر روز پیچیده تر 
می شــود. وقتی در زمان مناســب، اقدام مناسب 
انجام نمی دهیم، بعد از مدتی امکان کنترل و مهار 

نابه سامانی ها از عهده مان خارج می شود.
این استاد اقتصاد  می گوید: این وضعیت هشدار 
جدی برای سیاست گذاران بخش عمومی است، این 
وضع باعث نارضایتی  گسترده می شود و آسیب های 

روحی بسیار گسترده ای به دنبال دارد.

الان درآمد متناسب تری دارم 
که البته ثابت نیست اما برای ۳ تا 

۴ ساعت کار شبانه، بین ۳۰۰ تا 
۶۰۰هزار تومان درمی آورم. نزدیک 

عید درآمدم بیشتر هم می شود 
مثلا امروز ۷۰۰هزار تومان کار کردم
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یک فعال کارگری:
حقوق کارگران باید حداقل
 ۸  میلیون تومان اضافه شود

یک فعال کارگری می گوید: مــاده ۴1 قانون کار، فقط 
دو مولفه برای تعیین حداقل دســتمزد مشــخص کرده؛ 
تورم رسمی و نرخ سبد معیشت خانوار. فرامرز توفیقی در 
گفت وگو با ایلنا گفت: امروز اوضاع معیشت کارگران آن چنان 
بحرانی ست که دیگر نیازی نیســت برای محاسبه قیمت 
سبد معیشت، سراغ شاخص هایی مثل بعد خانوار یا میزان 
کالری مصرفی برویم. اگر فقط سبد غیرواقعی و مصنوعی 
حدوداً 1۴ میلیون تومانی سال گذشته را در نظر بگیریم و 
برای ساده سازی، نرخ تورم رســمی ۴۳.۸درصدی را روی 
آن اعمال کنیم درحالی که علی القاعده برای محاسبه سبد 
معیشت خانوارهای کارگری باید تورم ۵۷درصدی خوراکی ها 
اعمال شود، به یک سبد معیشت بیشتر از ۲۰ میلیون تومان 
می رســیم. او ادامه داد: بنابراین دولت در مذاکرات مزدی 
امسال، دو مولفه بدیهی و غیرقابل انکار پیش روی خود دارد؛ 
تورم بالای ۴۰درصد و سبد معیشت بالای ۲۰ میلیون تومان. 
قطعاً در حداقلی ترین حالت، باید این دو مولفه در مذاکرات 
مزدی 1۴۰۳ مبنا قرار بگیرد. حتی اگر خیلی ساده، نرخ تورم 
را روی مداخل یا هزینه ها اعمال کنیم، ۴۰درصد ۲۰ میلیون 
تومان که هزینه های حداقلی و بسیار تنزل یافته زندگی ست، 
می شود ۸ میلیون تومان یعنی در ساده ترین حالت باید این ۸ 

میلیون تومان به پایه حقوق کارگران افزوده شود.
    

اعتراض پرسنل بیمارستان کهنوج 
به عدم واریز مطالبات مزدی

جمعی از پرستاران و کادر درمان بیمارستانی در کهنوج با 
امضای یک طومار، به دانشگاه علوم پزشکی جیرفت اعتراض 
کردند. به گزارش ایلنا، این پرستاران در طومار امضا شده، از 
عدم دریافت مزایای مزدی و معوقات خود انتقاد کردند و اعلام 
کردند با شرایط فعلی، ادامه کار خدمت رسانی به بیماران ممکن 
نیست. پرســتاران کهنوج از دانشگاه علوم پزشکی جیرفت 

درخواست کردند هرچه زودتر مزایای مزدی آنها واریز شود.
    

اعتراض کارگران هفت تپه 
به محقق نشدن مطالبات

تعدادی از کارگران کارخانه ام دی اف هفت تپه خواستار 
مشــخص شــدن وضعیت مطالبات صنفی خود شدند. 
خواسته اصلی این کارگران که از هفته گذشته در اعتراض 
به سر می برند، افزایش حقوق با اجرای طرح طبقه بندی 
مشاغل، پاداش و سایر مزایای شغلی است. به گزارش ایلنا، 
یکی از این کارگران گفت: از حداقل های مزدی برخورداریم 
حال آنکه وعده ها برای اجرای طرح طبقه بندی مشاغل تا 
امروز محقق نشده است. او گفت: دلیل استمرار و طولانی 
شدن اعتراضات صنفی کارگران این کارخانه بی توجهی 
است و مسئولان به خواسته های کارگران اهمیت نمی دهند. 
وی گفت: حذف قراردادهای حجمی، پرداخت معوقات، 
اصلاح عناوین شغلی در لیست بیمه و افزایش تعداد نیروی 
کار بخش دیگری از مطالبات کارگران کارخانه ام دی اف 

هفت تپه است که بر اجرای آن تاکید داریم.

روایت کارگری که زباله  گردی را به کار صنعتی ترجیح داداخبار کارگری

گریز از تولید به هر قیمتی که شده

آگهی فقدان سند مالکیت 
مورخ  وارده 44281  به شماره  درخواست  دارابخانی طبق  برجی  پروین  خانم 
1402/11/28 و با تقدیم دو برگ استشهادیه مصدق شده به شماره 541551 
مورخ 1402/11/28 دفتراسناد رسمی شماره 143مدعی است که سند مالکیت 
ششدانگ پلاک2416 فرعی از128 اصلی واقع دربخش یک حومه کرمانشاه 
که ذیل سند مالکیت اصلی به شماره چاپی 781394 سری سال که درصفحه 
535 دفتراملاک جلد 320 ذیل شماره 64180 صادر و تسلیم گردید و بعلت سهل 
انگاری سند مالکیت به شماره سریال 781394 مفقود شده است، لذا مراتب طبق 
ماده 120-آئین نامه قانون ثبت دریک نوبت آگهی می شود تا چنانچه فردیا افرادی 
مدعی انجام معامله با وجود سند مالکیت درنزدآنان باشد ازتاریخ انتشاراین آگهی به 
مدت10 روزمراتب را به این اداره اعلام دارنددرغیراینصورت نسبت به صدورسند 
مالکیت طبق مقررات اقدام وسندمالکیت اولیه ازدرجه اعتبارساقط و ابطال خواهد 
شد. محدودیت: محدودیت دفتراملاک: رهنی شماره 86095 مورخ 1389/08/19 

که به نفع بانک ملی به مبلغ 290/870/600 به مدت 20 ثبت شده است.
سجاد مویدی- مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ناحيه یک 
کرمانشاه  4120/ م الف/12

زهرا معرفت

 راغفر: خیلی ها وارد فعالیت هایی 
شده اند که ارزش افزوده ایجاد 
نمی کند و اتفاقا موجب افزایش 

هزینه های مبادله می شود و قیمت ها 
را افزایش می دهد یعنی در یک چرخه 

باطل نامولد در اقتصاد فروافتاده اند

جهان

از ۷ اکتبر ۲۰۲۳ که جنگ میان حماس 
و اســرائیل با محوریت غزه آغاز شد، تاکنون 
چندین نشست در سطوح مختلف به میزبانی 
کشــورهای گوناگون برگزار شده و متاسفانه 
هیچ خروجی از این نشســت ها حاصل نشده 
جز صدور یک بیانیه که بندهای آن هم بیشتر به 
محکومت جنایات اسرائیل مربوط می شود. در 
بخشی از این بیانیه ها علاوه بر این محکومیت، 
شاهد آن هستیم که از سازمان های بین المللی 
و جامعه ملل نهایتاً درخواســت می شود که 
اوضاع را به ســمت صلح و ارسال کمک های 
بشردوستانه سوق دهند که باز هم در نهایت 
شاهد ارسال کمک ها هستیم ولی در نهایت 
همچنان حملات اسرائیل و تشدید فشار علیه 
غیرنظامیان از ناحیه تل آویو ادامه دارد. در این 
راستا یکی از مهمترین کنگره  های سیاسی در 
عرصه منطقه ای آنهم با محوریت پرونده غزه را 
باید، نشست شورای همکاری اسلامی بدانیم 

که دبیرخانه آن در جده قــرار دارد و به همین 
دلیل عموماً عربســتان میزبان نشست های 
این سازمان است. شورای همکاری اسلامی در 
خصوص پرونده جنگ غزه در تاریخ 1۸ اکتبر 
۲۰۲۳ نشست فوق العاده کمیته اجرایی خود 
را در سطح وزرای خارجه کشورهای عضو این 
سازمان در جده عربستان برگزار کرد. همچنین 
این ســازمان در تاریخ 11 نوامبر ۲۰۲۳ اقدام 
به برگزاری نشست اضطراری سران سازمان 
همکاری اسلامی در ریاض عربستان کرد و در 
پایان این نشست، بیانیه ای ۲۰ بندی منتشر و 
در آن از کشورهای عضو خواسته شد که تمام 

اقدامات دیپلماتیک، حقوقی و بازدارنده ممکن 
و مؤثر را برای توقف جنایات ضد بشری اسرائیل 
اتخاذ کنند. در نشســت مذکور همچنین به 
دبیر کل این سازمان ماموریت داده شد تا با پنج 
عضو دائمی  شورای امنیت، دبیر کل سازمان 
ملل متحد، کمیسر عالی حقوق بشر و ریاست 
کمیسیون اتحادیه اروپا در تماس بوده و به منظور 
برداشتن گام های لازم برای وادار کردن اسرائیل 
به توقف همه نقض ها، حملات و جنایات خود 
و تلاش برای ارائه حمایت بین المللی از مردم 
فلسطین به هماهنگی با سازمان های منطقه ای 
و بین المللی از جمله اتحادیه کشورهای عربی، 

شورای همکاری خلیج فارس، اتحادیه آفریقا 
و جنبش عدم تعهد، ادامه دهــد. در اجلاس 
سران سازمان همکاری اسلامی از سازمان ملل 
متحد و شورای امنیت سازمان ملل خواسته 
شد که مسئولیت های خود را برعهده بگیرند 
و تمام اقدامات فوری را برای اطمینان از پایان 
دادن به تجاوزات بی رحمانه و وحشیانه علیه 
مردم فلسطین، ورود کمک های بشردوستانه 
و محافظت از غیرنظامیان بی دفاع فلسطینی 
اتخاذ کنند، اما تا به امروز هیچ خروجی مثبتی 
در خصوص محافظت از غیرنظامیان و فروکش 

کردن جنگ در غزه را شاهد نیستیم. 

تکرارِ  مکررات  برای  پایان  دادن 
به یک  بحران! 

باید توجه داشت که فلسفه تشکیل سازمان 
همکاری اسلامی دفاع از آرمان فلسطین بوده 
ولی تمامی تحلیلگران بر این عقیده اند که این 
نهاد تاکنون نتوانسته اقدام عملی برای توقف 
جنایت های اسرائیل انجام دهد و در 1۵1 روز 
گذشته بیش از ۳۰ هزار فلسطینی بر اثر حملات 
ارتش اسرائیل کشته شده اند که بخش اعظمی 

از این افراد را غیرنظامیان تشکیل می دهند و حالا 
روز گذشته )سه شنبه( دومین اجلاس وزرای 
خارجه ســازمان همکاری اسلامی در حالی 
برگزار شده که هنوز برخی از کشورهای اسلامی 
علیرغم مواضع رسانه ای خود و نطق های آتشین 
سران خود در حمایت از فلسطین، همچنان به 
تبادلات تجاری خود با اسرائیل ادامه می دهند 
و بعضاً نقش مهمی در تامین انرژی مورد نیاز 
تل آویو ایفا می کنند و خبری از تحریم کالاهای 
اسرائیلی در این کشورها نیست؛ به گونه ای که 
برخی از منابع خبری اعلام کرده اند که امارات 
میزان انبوهی از کاالاهای اساســی موردنیاز 
اسرائیل را از طریق دریا وارد خاک اردن می کند 
و اردنی ها از طریق مرز مشترک خود با ارضای 
اشغالی، آن را در اختیار مقامات اسرائیل قرار 
می دهند. اینکه خروجی نشست مذکور در جده 
خواهد بود، موضوعی است که به نظر چشم انداز 
مثبتی بر سر راه آن وجود ندارد اما نکته اینجاست 
که نشســت مذکور در حالی برگزار می شود 
که مذاکرات برای آتش بــس در غزه هم بدون 
هیچگونه خروجی خاصی به پایان رسیده است. 
در این رابطه باسم نعیم، یکی از مقامات ارشد 
حماس به رویترز گفته اســت که این جریان 
پیشــنهادهای خود را برای توافق آتش بس 
طی دو روز گفت وگو به میانجی گران ارائه کرده 
و اکنون منتظر پاسخ اسرائیلی ها است که در 
مذاکرات حضور نداشتند. این عضو حماس گفته 

است که بنیامین نتانیاهو نمی خواهد به توافق 
برسد و اکنون توپ در زمین آمریکایی ها است تا 
او را برای توافق تحت فشار بگذارند. از سوی دیگر 
یکی از منابع به رویترز گفته است که اسرائیل به 
دلیل عدم ارائه لیست اسیران توسط حماس در 
مذاکرات حضور نیافته و در مقابل حماس هم 
اعلام کرده که ارائه این لیست بدون آتش بس 

غیرممکن است؛ چراکه اســیران در سراسر 
منطقه جنگی پراکنده شده و توسط گروه های 
جداگانه نگهداری می شوند. حال باید دید که در 
این شرایط وخیم که خبری از آتش بس نیست، 
سازمان همکاری اســلامی قادر به آرام سازی 
اوضاع و تغییر وضعیت فعلی خواهد بود یا مجدداً 

شاهد خروجی »هیچ« هستیم! 
فرشاد گلزاری

دومین نشست سازمان همکاری اسلامی همزمان با توقف مذاکرات آتش بس غزه برگزار شد؛ 

تکرار یک دورهمی منطقه ای بی نتیجه!
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 اراک-غلامی،خبرنگارتوسعه ایرانی: 
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( 
اســتان مرکزی گفت: ســه هزار و ۷۶۱ 
اشتغال پایدار امسال توســط این نهاد 
حمایتی در اســتان بــرای مددجویان 

ایجاد شد.
مجید مومنی در نشســت خبری، 

افزود: اســاس کار کمیته امــداد امام 
خمینی)ره( در ۲ بال، مسکن و اشتغال 
اســت و چون امکان ایجاد اشتغال برای 
همه مددجویان به خاطر شرایط سنی 
ممکن نیســت، مطالعات روی ۴۳ هزار 
خانوار انجام شــد که ۲۹ هزار خانوار در 
این مطالعات انجام شده، شناسایی شدند 

که سالمندان و کودکان جداسازی و در 
نهایت ۱۴ هزار خانوار مســتعد اشتغال 

شناسایی شدند.
وی ادامه داد: چهار هزار و ۷۲۵ خانوار 
از این تعداد، آموزش اشتغال فرا گرفتند و 
چهار هزار و ۷۰۰ میلیارد ریال تسهیلات 

بانکی برای اشتغال آنان پرداخت شد.

مومنی افزود: اشتغال در کمیته امداد 
با انجام مشاوره انجام می شود و بازرسان 
این نهاد حمایتی در حین طرح اشتغال، 
بازدیدهای میدانی دارند تا طرح اشتغال 

به خودکفایی برسد.
وی بیان کرد: ۳۸۲ مرکز نیکوکاری 
و مردم خیر اســتان مرکزی در ساخت 

واحدهای مسکونی مشارکت دارند.
وی همچنیــن اضافه کــرد: مرکز 
نیکوکاری و آموزش و پرورش این استان 
امسال، ۴۰ هزار پاکت کمک برای جشن 
نیکوکاری توزیع شده و در داخل مدارس 

توزیع می شود.
مومنی افزود: این تعــداد پایگاه در 
مساجد، مدارس، موکب و دفاتر کمیته 
پیش بینی شده و زنگ نیکوکاری در شهر 

اراک نواخته می شود.
وی بیان کــرد: روش های مختلفی 
برای کمک در جشــن نیکوکاری وجود 
دارد که شامل درگاه امداد، کد دستوری و 

شماره حساب تعیین شده است.
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی 
)ره( استان مرکزی درباره واحد مسکونی 
مددجویان نیز گفت:پنج هکتار زمین برای 
مسکن مددجویان تحت حمایت این نهاد 

در استان پیش بینی شده است.
مومنی عنوان کرد: کمیته امداد امام 
خمینی )ره( استان مرکزی، هفت هزار 
و ۲۹۹ خانوار مستاجر دارد که بیشترین 

آنها در اراک و ساوه است.
وی گفت: ساخت ۶ هزار و ۵۰۰ واحد 
مسکونی شامل ســه هزار و ۵۰۰ واحد 
روستایی و سه هزار واحد شهری در استان 
مرکزی در نظر گرفته شده اما زمین برای 
ساخت واحد مسکونی تامین نشده و در 

شهرهای جدید قول هایی داده شده است.
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی 
)ره( استان مرکزی ادامه داد: برای ساخت 
واحد مسکونی ویژه مددجویان کمیته 
امداد ۲ میلیارد ریال بلاعوض، ۲ میلیارد 
ریال آورده مددجو و چهار میلیارد ریال 
هم تسهیلات بانکی با سود کم به این قشر 

پرداخت می شود.
مومنــی با بیــان اینکــه، ۸۱ واحد 
مسکونی توسط خیران ایجاد شده، ادامه 
داد: یک هزار و ۷۹ واحد مسکونی توسط 
کمیته امداد امام خمینی)ره( اســتان 
مرکزی ساخته شــده که ۱۵۴ واحد آن 
در ۱۶ اسفندماه جاری افتتاح می شود و 
گروهای جهادی و خیران برای ساخت 
منزل مددجویان همکاری ارزشــمند 

دارند.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( استان :

کمیته امداد استان مرکزی 3 هزار و ۷۶۱ اشتغال پایدار ایجاد کرد

مدیرکل کمیته امداد 
امام خمینی)ره( استان 
مرکزی گفت: سه هزار و 

۷۶۱ اشتغال پایدار امسال 
توسط این نهاد حمایتی 

در استان برای مددجویان 
ایجاد شد.

شیراز–قاسم توانایی،خبرنگارتوسعه ایرانی: نشست هم اندیشی با محافل دانشگاهی به منظور فرهنگ سازی مصرف بهینه آب 
مطرح با حضور مدیران و کارشناسان آب منطقه ای فارس و دانشگاه های استان برگزار شد و در این نشست علمی فرهنگ سازی برای 

مصرف بهینه آب به عنوان یک اولویت مورد تاکید قرار گرفت.
سیاوش بدری مدیر عامل شرکت آب منطقه ای فارس در حاشیه این نشست ضمن تشریح وضعیت منابع آبی استان گفت : محافل 
دانشگاهی با عنایت به جایگاهی که بواسطه ارتباط نزدیک با قشر تاثیر گذار دانشجو و نیز اجتماع دارند می توانند در موضوع بسیار مهم 

فرهنگ سازی در مصرف بهینه آب کمک رسان باشند.
بدری، ادامه داد: میانگین بارش ۵۵ ساله استان فارس ۳۰۳ میلیمتر می باشد که با لحاظ واقعیت اقلیم خشک و نیمه خشک فارس 

،در سال آبی فعلی نسبت به میانگین بلند مدت کاهش ۶۵درصدی نشان می دهد .
وی افزود: اما با قناعت و صرفه جویی بهره برداران و بکار گیری روش های نوین آبیاری و همچنین رعایت الگوی کشت از طریق 
مساعدت دستگاههای اجرایی مرتبط و بخصوص محافل دانشگاهی می توان جامعه را با این واقعیت ها سازگار کرد . هر چند تا پایان 

سال آبی انتظار بارش های بیشتری داریم.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای فارس اضافه کرد : تحویل حجمی آب به بهره برداران از طریق نصب کنتور بر روی تمام چاهها 

در استان با جدیت دنبال شده ، جلوگیری از افزایش برداشت از چاههای پروانه دار در مدیریت مطلوب منابع آب تاثیر بسزایی دارد.
حمید رضا حیدری رییس گروه احیا و تعادل بخشی شرکت آب منطقه ای فارس نیز در این نشست با اشاره به تجهیز بیش از ۲۰ 

هزار حلقه چاه به کنتورهای حجمی در سخنانی افزایش تعامل بین دانشگاه و شرکت آب منطقه ای را خواستار شد.

قزوین-مصطفی مرادی،خبرنگارتوسعه ایرانی: فرمانده سپاه صاحب الامر )عج( استان قزوین گفت: سفیران مهر و آمران به معروف 
و ناهیان از منکر خاکریز اول دفاع از ارزش ها و باور های دینی در نبرد سخت با دشمن هستند.

سردار رفیعی آتانی فرمانده سپاه صاحب الامر )عج( استان قزوین در همایش تجلیل از سفیران مهر و گروه های مردمی امر به معروف 
و نهی از منکر استان گفت: شما سفیران مهر و گروه های مردمی امر به معروف و نهی از منکر، خاکریز اول دفاع از ارزش ها و باور های دینی 
در این نبرد هستید؛ همان گونه که در سال های ۶۱ و ۶۲ خاکریز اول در بیت المقدس بود و اگر از سرداران به جامانده از دفاع مقدس 
سوال کنید؛ می گویند که خط اول الان اینجاست؛ این خط حفاظت نباید سقوط کند؛ خط دفاع از امر به معروف و نهی از منکر، عفاف 
و حجاب است از این خط اگر عبور شود؛ هیچ چیزی از ما باقی نمی ماند.  سردار رفیعی آتانی بیان کرد: عمده ترین تلاش دشمنان در 
بحث حجاب و عفاف، مادران ما هستند. ناتو از ۲۰ سال قبل سلاح های نظامی اش را عوض کرده، این سلاح ها کشنده نیست؛ اما ناتوان 
کننده است می خواهند یک نفر را در میدان رزم مجروح کنند تا چند صد نفر را از پشتیبانی آن خارج کنند. فرمانده سپاه صاحب الامر 
)عج( استان قزوین با اشاره به جایگاه ویژه زن در اسلام به عنوان مادر گفت: هدف اصلی دشمنان مادران جامعه است؛ آن ها در پی حذف 
و نابودی ارزش های اسلامی ملت ها هستند و می خواهند که هویت دینی را از مادران ما گرفته و جامعه را به یک جامعه بی هویت و ضربه 
پذیر تبدیل کنند؛ ولی مادران ما در قرارگاه امن تربیت فرزند بر سر باورها، ارزش های دینی و اسلامی خود هستند و محال است که در 
جامعه خلاف آن بروز پیدا کند. سردار رفیعی آتانی افزود: بسیجیان، ماموران نیروی انتظامی و مسئولان متولی در این کار معتقد و 
مومن به آن هستند و در زمان اغتشاشاتی که دشمنان در کشور راه اندازی کرده بودند در کف میدان و پای کار بودند و نسبت به کاری 

که انجام می دهند معتقد و متعهد می باشند.

در نشست کارشناسان آب منطقه ای فارس با دانشگاهیان تاکید شد؛
 لزوم  فرهنگ سازی

 برای مصرف بهینه آب

فرمانده سپاه صاحب الامر )عج( استان قزوین:
 نیرو های انقلابی، خاکریز اول دفاع
 از ارزش ها و باور های دینی هستند

 کرج-معصومه امین زاده،خبرنگارتوسعه ایرانی: سرپرست 
اداره کل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان البرز از توزیع 
بیش از ۲۱۰ میلیارد ریال تجهیزات آموزشــی در مدارس و 

هنرستان های این استان خبر داد.
حمید مسعودی گفت: با توجه به تاکید رهبر معظم انقلاب 
و رییس جمهور در خصوص حرفه آموزی به دانش آموزان در 
هنرستان ها، توزیع تجهیزات نوین آموزشی، کمک آموزشی و 

هنرستانی در کشور آغاز شده است.
او افزود: در همین زمینه، وزارت آموزش و پرورش و سازمان 
نوسازی مدارس کشور تامین اعتبار برای تجهیز هنرستان ها را 
با جدیت دنبال می کنند و در سال تحصیلی جاری اعتباراتی 
برای خرید تجهیزات هنرستان های فنی استان البرز تخصیص 

داده شد.
سرپرست اداره کل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان 
البرز گفت: با این اعتبارات ۵۵۲ قلم تجهیزات و ماشین ابزار 
شامل تجهیزات رشته مکانیک،رایانه، چرخ خیاطی ، اتوبرقی و 
دوربین عکاسی برای هنرستان های البرز خریداری شده است.

او گفت: اعتباری بالــغ بر ۷۰ میلیارد ریــال برای خرید 
تجهیزات اداری و کمک آموزشی مدارس عادی از قبیل صندلی، 
نیمکت، فایل، کمد، تخصیص یافته که این تجهیزات در مرحله 

خرید و توزیع است.
مسعودی افزود: دولت سیزدهم در راستای ارتقای مهارت 
آموزی ، رفع مشــکلات و محرومیت زدایی و ایجاد نشاط در 

مناطق کم برخوردار برنامه ریزی کرده است .

گرگان-آذری،خبرنگارتوســعه ایرانی:  مدیرکل منابع 
طبیعی و آبخیزداری گلســتان گفت: ایــن اداره کل برای 
امســال تعهد تولید شــش میلیون و ۸۰۰ هزار اصله نهال 
و کاشــت پنج میلیون و ۳۰۰ هزار نهال را دارد. به گزارش 
تحرک نو؛ حمید سلامتی در پویش درختکاری اظهار کرد: 
بسیج سازندگی و سپاه پاسداران از ارگان هایی که همیشه 

پای کارهستند
 مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری گلستان گفت: این 
اداره کل برای امسال تعهد تولید شش میلیون و ۸۰۰ هزار 
اصله نهال و کاشــت پنج میلیون و ۳۰۰ هزار نهال را دارد. 
حمید ســلامتی در پویش درختکاری اظهار کرد: بسیج 
سازندگی و سپاه پاسداران از ارگان هایی هستند که همیشه 
پای کار بوده اند و امروز هم برای نهالکاری و نگه داشت این 

نهال ها همکاری می کنند.
وی ادامه داد: با توجه به هماهنگی های انجام شــده به 
صورت همزمان با کشور در هر استان ۵۰۰ هزار اصله نهال با 

همکاری بسیج سازندگی غرس می شود.

سلامتی تصریح کرد: قرار است سالانه ۲۵ میلیون اصله 
نهال کاشته شــود تا در طی چهار ســال یک میلیارد نهال 
با هدف افزایش فضای ســبز و کاهش اثرهای گلخانه ای 

کاشته شود.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری گلستان افزود: منابع 
طبیعی گلستان برای امسال تعهد تولید ۶ میلیون و ۸۰۰ 
هزار اصله نهال و کاشت پنج میلیون و ۳۰۰ هزار نهال را دارد

۲۱۰ میلیارد ریال تجهیزات آموزشی در مدارس البرز توزیع شد تعهد تولید ۷ میلیون اصله نهال در گلستان

خبر خبر

 توسعه 3۲ پورت اینترنت
 در روستای پاپاله از توابع 

شهرستان دیواندره

سنندج-گلاله فرهادی،خبرنگارتوسعه ایرانی: 
۳۲ پورت اینترنت در روستای پاپاله از توابع شهرستان 

دیواندره توسعه یافت.
 با نصب تجهیزات مخابراتی و ارتقا کمی و کیفی 
مرکز پاپاله،۳۲ پورت اینترنت مخابراتی در این روستا 

ظرفیت سازی شد.
 با اجرای این عملیات تعداد پورت های منصوبه در 

این مرکز به ۱۲۸ پورت افزایش یافت.                
براساس این خبر، تا کنون ۱۲۰پورت اینترنت 
به متقاضیان ساکن در محدوده مرکز پاپاله واگذار 

شده است. 

روابط عمومی مرکز اسلامی 
گلستان برگزیده کشوری شد 

گرگان-آذری،خبرنگارتوســعه ایرانی: از سوی 
دبیرخانه شورای برنامه ریزی مدارس علوم دینی اهل 
سنت کشور، روابط عمومی مرکز اسلامی گلستان به 

عنوان روابط عمومی برتر کشور انتخاب شد.
 در نشســت هم اندیشــی روابط عمومی های 
مراکز اسلامی کشور در دبیرخانه شــورای برنامه 
ریزی مدارس علوم دینی اهل سنت از زحمات آقای 
مظاهر شیرزادی و رستم جرجانی تقدیر و تجلیل 

به عمل آمد. 
در این نشست، با اهدا لوح تقدیری از سوی حجت 
الاسلام والمسلمین لطفیان دبیر شورای برنامه ریزی 
مدارس علوم دینی اهل ســنت کشور و سید حامد 
موسوی مشاوره ویژه و مدیر حوزه دبیر شورا، از روابط 
عمومی مرکز اسلامی استان گلستان به عنوان روابط 

عمومی برتر تجلیل و تقدیر به عمل آمد.
در بخشی از این تقدیرنامه آمده است:

تلاش خالصانه و صادقانه شــما، آیینه وظیفه 
شناسی و پژواک دانایی و تعهد است. نتیجه بذر تلاش 
و کوشش شما، درخت امیدی است که به بار می نشیند 

و نوید بخش آینده ای پرنشاط و زیباست.
بدینوسیله احراز جایگاه روابط عمومی برتر کشور 
در سال ۱۴۰۲ در میان مراکز اسلامی کشور که حاصل 
زحمات و تلاش های بی دریغ شما می باشد تبریک 
عرض نموده و از درگاه ایزد منان توفیق و ســلامتی 

شما را مسئلت داریم.

شناسایی ۱39 فقره انشعاب آب 
غیر مجاز در منطقه براان و کراج

اصفهان-مریم مومنی،خبرنگارتوسعه ایرانی:از 
ابتدای سال تاکنون ۱۳۹ فقره انشعاب آب غیر مجاز 

در منطقه براان و کراج شناسایی شد.
مدیر آبفای براان و کراج با بیان اینکه انشعاب های 
غیرمجاز موجب افزایش بی رویــه مصرف آب می 
شود، گفت: در یک سال اخیر سعی شده با شناسایی 
انشعابات غیر مجاز و تعویض کنتورهای فرسوده و 
اصلاح و بازسازی شبکه های فرسوده آب ازهدر رفت 
آب جلوگیری شود. حمید رضا شمس زاده افزود: با 
اقداماتی که در یک سال اخیر برای جلوگیری از هدر 
رفت آب در دســتور کار قرار گرفت، هدر رفت آب از 
۴۵ درصد در منطقه براان و کراج به ۲۹ درصد کاهش 
یافته است. وی اصلاح و بازسازی شبکه های فرسوده 
آب را در کاهش هدر رفت آب در این منطقه بســیار 
موثر برشمرد و اظهار داشت: در سال جاری بیش از ۱۳ 
کیلومتر از شبکه فرسوده آب منطقه یازسازی شد، 
این درحالیست که ۳۵۰ کنتور فرسوده آب در منطقه 
شناسایی شده است که درصدد تعویض آنها هستیم.

مدیر آبفــای منطقه براان و کــراج با بیان اینکه 
تاکنون بیش از ۳۰ هزار انشعاب آب در این منطقه 
واگذار شده اســت اظهار کرد: تمام تلاش ها جهت 
تامین آب شرب پایدار برای جمعیت ۴۹ هزار نفری 
در منطقه براان و کراج در دستور کار قرار دارد، این در 
حالیســت که در چند ماه اخیر ساخت مخزن ۵۰۰ 
مترمکعبی برای روستای منشیان نیز عملیاتی شده 
است. شمس زاده به زیر ســاخت های موجود برای 
تامین پایدار آب شرب در منطقه براان و کراج اشاره 
کرد و افزود: برای تامین پایدار آب شرب این منطقه 
اجرای ۱۷ کیلومتر خط انتقال و ۶۹ کیلومتر شبکه 
توزیع اجراشد ، ۳ مخزن با ظرفیت ۷۰۰ متر مکعب 
، ۹ مخزن هوایی با ظرفیت ۳۰۰ متر مکعب و ۲ فقره 
ایستگاه پمپاژ آب نیز احداث و در مدار بهره برداری 

قرار دارد.

استانها
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آن چه در بازی مس رفسنجان 
و اســتقلال اتفاق افتاد، برای 
آبی هــا بســیار تلخ بــه نظر 
می رسید. آنها تصور می کردند 
مس حریف چندان سرسختی 
نباشد اما پسران محرم نمایش 
فوق العاده ای در این بازی داشتند 
و در کلیدی ترین لحظات، کار را 
برای استقلال دشوار کردند. این 
پیروزی بزرگ برای نارنجی ها، 
پرافتخارترین تیم جام حذفی را 

در همان مسابقه اول از تورنمنت 
خارج کرد. تیمی که فصل گذشته 
فینالیست جام حذفی شده بود، 
این بار حتی به جمع 16 تیم برتر 
این تورنمنت نرسید. این پایان 
رویای دوگانه بردن برای استقلال 

و نکو به شمار می رفت.

باخت  به  شیوه   صالح
عجیب ترین اتفاق ایــن بازی برای 
استقلال، سپرده شــدن پنالتی تیم به 
صالح حردانی بود. اگــر یامگا در زمین 
حضور داشــت، احتمالا ایــن ضربه به 

راحتــی راهــی دروازه می شــد امــا 
اســتقلالی ها تازه در این هفته، متوجه 
تاثیر غیبت این ستاره شدند. در غیاب 
کوین، هم پستی او یعنی صالح حردانی 
در زمین قرار گرفت و به بدترین شکل 
ممکن ضربــه ای را روانــه دروازه کرد. 
ضربه ای که اصلا قدرت نداشت و حامد 
لک به راحتی توانســت توپ را بگیرد. 
درست از همین جا، بازی برای استقلال 
خراب شــد و آبی ها دیگر نتوانستند به 
مســابقه برگردند. گل شدن این توپ، 
می توانســت تیم جواد را در مسیر رقم 
زدن یک برد ایــده آل قــرار بدهد اما 

 خراب شدن ضربه، عملا همه چیز را از 
استقلال گرفت.

از  خودی   خوردند
تماشای گلزنی منتظر محمد و محبی، 
برای نکو بسیار دشوار به نظر می رسید. 
چراکه این مربی دوست داشت هر دو نفر را 
در تیمش داشته باشد. استقلال در شروع 
فصل منتظر محمد را جذب کرد و این 
بازیکن حتی به جلسه های تمرینی تیم 
هم ملحق شد اما به دلیل آن چه مشکلات 
مالی خوانده می شد، او با قراردادی قرضی 
به مس رفسنجان پیوست. حالا همین 
بازیکن با یک ضربه چیپ مهارنشدنی از 
بالای سر سیدحسین حسینی، دروازه 
استقلال را باز کرد و بعد از گل، به سراغ 
سکوهای آبی رفت تا از آنها عذرخواهی 
کند. محمد نشان داد که علاقه زیادی به 
استقلال و طرفدارانش دارد. محبی نیز که 
گل اول بازی را برای مس زد، گزینه جدی 
نکو در زمستان بود اما مدیران استقلال 
موفق به جذب این بازیکن نشــدند و در 
نهایت همین جزئیات ســاده، دومین 
شکســت این فصل آبی ها را رقم زد. تا 
قبل از این بازی، استقلال فقط روبه روی 
سپاهان در نقش جهان شکست خورده 
بود و حالا این دومین باختی بود که در این 

فصل برای آنها شکل گرفت.

چند  تصمیم  جنجالی
عملکرد گروه داوری در این بازی نیز 
اصلا عملکرد خوبی به نظر نمی رسید. 
آنها چند تصمیم عجیب و بحث برانگیز 
گرفتند که سروصدای زیادی هم به راه 

انداخت. برای مثال به نظر می رســید 
صحنــه گل دوم مس رفســنجان در 
موقعیت آفساید به ثمر رسیده و منتظر 
محمد وقت فرار از همــه بازیکنان تیم 
حریف جلوتر بوده است. گل رافا سیلوا 
برای استقلال نیز سالم به نظر می رسید و 
داور بی جهت در سوتش دمید. در همین 
بازی گروه داوری بایــد یک پنالتی نیز 
به سود مس رفسنجان می گرفت. سه 
اشــتباه بزرگ در یک مســابقه، نشان 
می دهد گروه داوری اصلا روز خوبی را 

پشت سر نگذاشته است.

محرم،   از برد   بزرگ 
تا    استعفای   احتمالی

قرار گرفتن روبه روی استقلال، برای 
محرم تجربه عجیبی بود. یک شب قبل 
از شــروع بازی، فرزند او متولد شد اما او 
در کنار تیمش ماند تــا این بازی بزرگ 
را از دست ندهد. نویدکیا مثل همیشه 
تیمش را با فلسفه ای رو به جلو و هجومی 
به زمین فرستاد و بازیکنانش بدون ترس 
از نام استقلال، نمایش بسیار خوبی در 
این نبرد داشتند. دومین برد نویدکیا روی 
نیمکت مس، یک پیروزی به یاد ماندنی 
بود. هرچند که خودش در پایان بازی با 
صحبت از استعفای احتمالی، طرفداران 
باشگاه را شوکه کرد. محرم تاکید داشت 
که اگر باشگاه به وعده هایش عمل نکند، 
از این تیم خواهد رفت. مشکلات مالی از 
شروع فصل، مس را به شدت آزار داده اند. 
این مشــکلات باعث شدند تیم ساکت 
الهامی نتیجه نگیرد و ســعید دقیقی 
قید حضور در این باشــگاه را بزند. حالا 

نوبت به محرم نویدکیا رسیده که چنین 
ماجراهای عجیبی را تجربه کند و شاید 
به دنبال ترک زودهنگام مس رفسنجان 
باشــد. آن هم در شــرایطی که به نظر 
می رسد روزهای خوب مس در فوتبال 

ایران، تازه شروع شده اند.

حسرت   بزرگ روی صورت مهرداد
در آخرین دقایق این مسابقه، مهرداد 
محمدی یک بخت ایده آل برای باز کردن 
دروازه حریف را به راحتی از دست داد. 
صحنه ای که روزهای تلخ او در ترکیب 
آبی های پایتخت را طولانی تر می کند. 
مهرداد راهی اســتقلال شد تا دوباره به 
تیم ملی برگــردد و در لیگ برتر به یک 
ستاره تبدیل شــود. در نهایت اما این 
بازیکن نه ســهمی از فهرست تیم ملی 
برای جام ملت ها داشــت و نه حتی در 
ترکیب ثابت استقلال باقی ماند. به نظر 
می رسد ســرمربی تیم از نمایش های 
فعلی این بازیکن اصلا راضی نیست و او را 
به صورت موقت از پروژه اصلی اش خارج 

کرده است.

روزنامه صبح 
 سياسي، اجتماعي، اقتصادي
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کسری 95 امتیازی برای المپیک
تیم ملی پینگ پنگ مردان ایران امیدوار بود که بتواند 
برای نخستین بار سهمیه تیمی را در المپیک پاریس به 
دست بیاورد. درنهایت اما به دلیل کم داشتن 95 امتیاز 
در رنکینگ جهانی، فرصت حضور در المپیک پاریس را 
از طریق رنکینگ تیمی از دست داد. ملی پوشان ایران 
برای تحقق این هدف تلاش بســیاری هم کردند. آنها 
امیدوار بودند که در مسابقات تیمی قهرمانی جهان به 
جمع هشت تیم برتر راه پیدا کنند و سهمیه را به دست 
بیاورند اما آلمان قدرتمند دیواری بلند بین تیم ایران و 
هدف المپیکی اش کشید تا هند که بالاتر از ایران بود، به 
عنوان آخرین تیم راهی المپیک شود. در واقع اگر امتیاز 
پینگ پنگ ایران در رنکینگ جهانی بیشتر بود و جای 
ایران و هند عوض می شــد، ایران می توانست از طریق 
رنکینگ وارد المپیک پاریس شود. در رنکینگ ماه مارس 
پینگ پنگ مردان، تیم هند با ۱9۰۴ امتیاز پانزدهم و 
ایران با ۱۸۱۰ امتیاز در رده شانزدهم دنیا قرار دارد. اگر 
جای این دو تیم برعکس بود، ایران به المپیک پاریس راه 
پیدا می کرد. در هر حال تــلاش پینگ پنگ بازان برای 
سهمیه انفرادی ادامه دارد. به عنوان مثال نوشاد عالمیان 
که بین 5۰ نفر اول قرار گرفته، امیدوار اســت بتواند بار 

دیگر در المپیک پشت میز پینگ پنگ قرار بگیرد. 

    
صادرنشدن روادید به خاطر تمکن مالی!

به نظر می رسد صادر نشدن ویزای ورزشکار به خاطر 
نداشتن تمکن مالی، از آن دست اتفاقاتی است که تنها 
در کشــور ما رقم می خورد! تیرانــدازان ایران در حالی 
مسابقات قهرمانی جهان برزیل به عنوان آخرین مرحله 
توزیع سهمیه المپیک را پیش رو دارند که قرار بود برای 
به روز کردن سلاح ، خرید فشنگ و ساچمه و تست آنها ۲5 
اسفند راهی مسابقه تدارکاتی مونیخ و اردوی برون مرزی 
هانوفر شوند اما گفته می شود احتمال لغو این اعزام به 

دلیل صادرنشدن ویزا وجود دارد.
تا پایان وقت اداری دوشــنبه تنها بــرای یک نفر از 
اعضای تیم ملی ویزا صادر شده بود و علت صادر نشدن 
روادید سایر اعضای تیم نداشتن تمکن مالی ورزشکاران 
عنوان شده است. این مشکل در حالی است که معمولا 
تمکن مالی در اعزام هایی که از سوی فدراسیون ها انجام 
می شود بررسی نمی شود. این احتمال وجود دارد که به 
دلیل رسمی نبودن مسابقات و شاید نحوه پر کردن فرم ها، 
این بار تمکن مالی ورزشکاران به صورت انفرادی مورد 
بررسی قرار گرفته است. مسئولان فدراسیون تیراندازی 
در تلاشند تا این مشکل را حل کنند و ایمیلی به سفارت 
زده شده تا این مشکل حل شود و این اردوی مهم و حیاتی 

از دست نرود. 
    

پائز در گزارش سایت معتبر
با اینکه سرمربی جدید تیم ملی والیبال چندان مورد 
استقبال کارشناسان قرار نگرفت و انتظار می رفت بعد از 
گذشت چند ماه و وعده های بسیار نامی بزرگ تر روی 
نیمکت ایران قرار بگیرد، سایت های معتبر بین المللی 
بی تفاوت از کنار او و تیم ملی ایران نگذشتند. به عنوان 
مثال سایت والیبال ورلد که وابسته به فدراسیون جهانی 
والیبال است، گزارش درباره مریس موتا پائز و حضورش 
در تیم ملی ایران منتشــر کرده است. این سایت درباره 
ماموریت مهم این ســرمربی برزیلی با تیم ایران چنین 
نوشته است:»ماموریت پائز صعود به المپیک همراه با 
تیم ایران است. به همین دلیل قرارداد وی کوتاه مدت 
است که تا پایان بازی های لیگ ملت های والیبال ۲۰۲۴ 
اســت و امکان تمدید دارد. ایران در مسابقات انتخابی 
المپیک ۲۰۲۳ برزیل موفق به کسب سهمیه نشد و در 
تلاش است تا یک سهمیه از پنج سهمیه باقی مانده از 
رنکینگ فدراســیون جهانی را به دست آورد. تیم ملی 
والیبال ایران در حال حاضر رتبه ۱5 رنکینگ فدراسیون 
جهانی را در اختیار دارد و هفت تیم بالاتر از این تیم قرار 
دارند. به همین خاطر ایران نیازمند کسب نتیجه خوب در 
لیگ ملت های والیبال ۲۰۲۴ است تا حداقل با پشت سر 
گذاشتن چهار تیم جواز حضور در المپیک را کسب کند، 
چراکه یکی از پنج سهمیه باقی مانده برای برترین تیم 
قاره آفریقاست که تاکنون هیچ نماینده ای در المپیک 

۲۰۲۴ ندارد.« 

منهای فوتبال

آدرنالین

عجیب ترین اتفاق بازی با مس 
در جام حذفی برای استقلال، 

سپرده شدن پنالتی تیم به 
صالح حردانی بود. گل شدن 

این توپ، می توانست تیم 
جواد را در مسیر رقم زدن 

یک برد ایده آل قرار بدهد اما 
خراب شدن ضربه، عملا همه 

چیز را   از استقلال گرفت

سومین برد متوالی سرخ ها با اوسمار ویرا، یکی از ساده ترین بازی های 
فصل این تیم بود. البته که نفت و گاز گچساران نیز تا قبل از خوردن گل اول، 
نمایش خوبی داشت و به خوبی دفاع کرد اما پس از آن، کار برای پرسپولیس 
به شکل متفاوتی پیش رفت. اتفاق مثبت این بازی برای سرخ ها، استفاده 
از نفرات جدید و درخشش قابل توجه آنها در زمین مسابقه بود. اوسمار 
در این بازی به چند مهره جوان هم بازی داد و از نمایش آنها در زمین کاملا 

راضی به نظر می رسید.

سوخت پرسپولیس رسید
خریدهای جدید قرمزها، این تیم را به تیم کاملا متفاوتی تبدیل کرده اند. این 
دیگر آن پرســپولیس نیم فصل اول لیگ برتر نیســت و کاملا تقویت شده به نظر 
می رسد. یکی از این خریدها عبدالکریم حســن است که برای اولین بار در ترکیب 
ثابت تیمش قرار گرفت و عملکرد بسیار خوبی در این بازی داشت. او دائما در حملات 
تیم نیز شــرکت دارد و به عنوان یک مدافع چپ تخصصــی، کمک بزرگی به تیم 
اوسمار می کند. در همین سمت چپ، اوســتون اورونوف نیز خیلی زود به ستاره 
محبوب تماشاگران تیم تبدیل شده اســت. او هم در اولین حضور در ترکیب ثابت 
تیم، دائما در حال دریبل زدن بازیکنان رقیب بود. اورونوف از تکنیک فوق العاده ای 
برخوردار است. شــاید به ندرت یک بازیکن خارجی با چنین تکنیکی وارد فضای 
فوتبال ایران شده باشد. به نظر می رسد خرید او اتفاق بسیار مهمی برای پرسپولیس 
بوده است. نفر بعدی این فهرست نیز عیسی آل کثیر است. بازیکنی که در این نبرد 
هم موفق به گلزنی دوباره برای تیمش شد. با این نفرات، شرایط پرسپولیس نسبت 

به نیم فصل اول لیگ کاملا متفاوت شــده و حالا آنها تیمی مدعی برای بردن چند 
جام هستند. شــاید اگر این خریدها زودتر اتفاق می افتادند، پرسپولیس هرگز از 
دور گروهی لیگ قهرمانان آسیا کنار نمی رفت. محمد خدابنده لو هم در این بازی 
برای اولین بار در ترکیب اصلی تیم به میدان رفت و خاطره احمد نوراللهی را برای 
 هواداران این تیم زنده کرد. او در مرکز زمین نقش بسیار مهمی در توپگیری برای 

پرسپولیسی ها داشت.

رقیب مورد احترام
هواداران پرســپولیس در شروع این بازی به تشــویق پیروز قربانی پرداختند. 
این مربی هم در پایان بازی، حضور روبه روی پرســپولیس را یک افتخار در مسیر 
مربیگری اش دانســت. پیروز برای سال ها رقیب پرسپولیســی ها بوده و حتی در 
ثانیه های آخر شهرآورد به این تیم گل زده اما همیشه مورد احترام تماشاگران این 
تیم قرار دارد. چراکه در اظهارنظرهایش، همیشه منطق و انصاف را رعایت می کند 
و اساســا عدالت زیادی در صحبت کردن از خودش نشان می دهد. وقتی به همین 
سادگی می شود به ســراغ گزینه هایی مثل احترام متقابل رفت، چرا باید کری و 
دشمنی را انتخاب کرد؟ وقتی به همین سادگی می شــود در یک فضای مثبت و 
امیدبخش قرار گرفت، چرا باید به سراغ دشمنی رفت؟ این نسخه پیروز باید در همه 
فوتبال ایران مورد توجه قرار بگیرد. این میزان احترام گذاشتن به حریف و در مقابل 

مورد احترام قرار گرفتن، در نوع خودش مثال زدنی به نظر می رسد.

سرمربی در جست وجوی تماشاگر
به نظر می رسید میزان اســتقبال از این مسابقه، برای اوسمار ویرا راضی کننده 
نیست. او بعد از دو پیروزی خوب روبه روی ذوب آهن و تراکتور، به دنبال تماشاگر 
بیشتری بود اما برگزاری بازی در یک روز وســط هفته در هوای سرد تهران مقابل 
حریفی از لیگ های پایین تر، انگیزه تماشــاگرها را برای استقبال زیاد از این بازی 
به حداقل رسانده بود. با این وجود شکی نیست که در هفته های بعدی، تماشاگرها 
استقبال خوبی از پرسپولیس خواهند کرد. برای بازی حساس با فولاد، احتمالا درصد 
زیادی از سکوهای ورزشگاه پر می شود. پرسپولیس بعد از مدت ها تماشاگرانش را به 

وجد آورده و آنها را امیدوار کرده و حالا باید به بهترین شکل ممکن از این امیدواری 
برای جمع کردن تماشاگر بیشتر روی سکوها استفاده کند.

استراحتی که لازم بود
اوسمار در این بازی توانست به چند بازیکن اصلی تیمش هم استراحت بدهد. 
تجربه ای که مثلا برای استقلال روبه روی مس رفسنجان رقم نخورد. چراکه حریف 
تیم نکو بسیار سخت تر به نظر می رسید. سروش رفیعی یکی از نفراتی بود که بعد از 
چند حضور متوالی در ترکیب، نیاز به استراحت داشت و در این بازی به زمین مسابقه 
نرفت. در کنار او، مســعود ریگی هم در ترکیب اولیه قرار نداشت و در ادامه بازی به 
زمین آمد. گئورگی گولسیانی و علی نعمتی هم که کمی در بازی قبل آسیب دیده 
بودند، در این بازی برای تیم شان بازی نکردند. تنها اتفاق نگران کننده در این مسابقه 
برای پرسپولیس، مصدومیت حســین کنعانی در دقایق پایانی بود. البته به نظر 
می رسید این مصدومیت چندان جدی نیست و کنعانی مشکلی برای همراهی تیم در 
دیدارهای بعدی ندارد. پرسپولیس با چند کلین شیت متوالی، دوباره ثبات لازم را به 
دست آورده و این روزها در فرم بسیار خوبی قرار دارد. به نظر می رسد آنها از این قدرت 

برخوردار هستند که یک دربی درخشان را در آخرین روزهای سال سپری کنند.

درس هایی   از  برد   بی  دردسر   پرسپولیس  در  تهران

سه گانه  اوسمار!

چهره به چهره

پایان رویای دوگانه برای استقلال نکو

حصار مسی!

آریا رهنورد 

اگر تا همین چند سال قبل از حضور تماشاگران زن در 
شهرآورد تهران حرف می زدی، همه چیز شبیه یک رویای دور 

و دراز به نظر می رسید اما حالا دیگر حضور تماشاگران زن 
به یکی از مسائل مهم و انکارنشدنی این مسابقه تبدیل 

شده است. موضوعی که باعث می شود تماشاگرانی به 
ورزشگاه راه پیدا کنند که برای سال ها پشت درهای 
اســتادیوم مانده بودند. در حقیقت حالا شهرآورد 
تصویر واقعی تــری در درون خودش دارد. هرچند 
که بدون شک این واقعیت زمانی کامل خواهد شد 

که تفکیک ســکوها تا این اندازه وجود نداشته باشد. 
چرا زنان باید در گوشه ای از طبقه دوم ورزشگاه بنشینند؟ 

مگر مردان و زنان در سالن های ســینما به صورت جداگانه 
می نشــینند؟ مگر مردان و زنان در ســالن کنسرت از هم 

تفکیک می شوند؟ دیر یا زود این اتفاق نیز رخ خواهد داد.
اما آن چه شهرآورد پیش رو را یک قدم به جلو هل داده، 

دیگر مساله تماشــاگران زن 

نیست. این بار قرار شده در گروه داوری دربی، یک داور زن هم 
حضور داشته باشد. اتفاقی که قرار است برای اولین بار در همه 
تاریخ رخ بدهد. از شهرآورد شماره یک تا امروز، هرگز نشده 
که یک داور زن، بخشی از گروه داوری این مسابقه باشد. این 
بار اما فدراسیون تصمیم متفاوتی گرفته و می خواهد به یک 
داور پرتجربه زن برای نشستن در اتاق وی.ای.آر فرصت بدهد. 
فراموش نکنید که شــهرآورد ایران برای سال ها، حتی داور 
ایرانی هم نداشت و داورانی را از خارج برای سوت زدن 
این بازی انتخاب می کردند. اینکه در چنین جوی 
کار به جایی برسد که یک داور زن در تیم قضاوت 
این مسابقه قرار بگیرد، فراتر از حد انتظار بوده و بدون 
شک یک پیشــرفت قابل توجه برای فوتبال ایران به 
حســاب می آید. این یک لحظه تاریخی برای فوتبال 

باشگاهی ایران است.
مهسا قربانی، رسما به گروه وی.ای.آر در فوتبال ایران 
ملحق شده است. این اتفاق در حالی صورت گرفته که هنوز 

هیچ کس داور وسط شهرآورد را نمی شناسد. برای بازی قبلی 
که اولین تجربه وی.ای.آر در فوتبال ایران بود، دو داور از عراق 
به تهران آمدند و حالا دیگر نیازی به این کار احساس نمی شود. 
قربانی همه آموزش های لازم را دیده و مدرک اســتفاده از 
وی.ای.آر را نیز دریافت کرده اســت. مهسا در لیگ فوتبال 
زنان قضاوت می کند و از سال ۲۰۱7 به فهرست فیفا اضافه 
شده است. این داور باتجربه، حتی یکی از نامزدهای قضاوت 
در آخرین دوره جام جهانی هم بود. این تجربه برای خود او، 
بسیار خاص به نظر می رسد و بدون شک یک لحظه تاریخی 
در دوران قضاوتش خواهد بود. شاید بگویید از سال ها قبل در 
فوتبال اروپا، داوران زن حتی به عنوان داور وسط مسابقه ها 
نیز کار می کنند اما به هر حال این مقایسه، مقایسه درستی 
نیست. فوتبال ایران شرایط متفاوتی دارد و رسیدن به این 
مرحله نیز در نوع خودش جالب توجه خواهد بود. بدون شک 
روزی هم از راه می رســد که داوران وسط زن دربی را سوت 

بزنند. دیر و زود دارد اما سوخت و سوز نه!  

دربی  دیگر  فقط  »مردانه«   نیست

شهرآورد  برای  همه

اتفاق روز
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